
سخنگوی دولت:

گشت  موجی از باز
 نخبگان  به کشور را 

شاهد هستیم
کید بر اینکه در سال های       سخنگوی دولت با تا
گشــت نخبــگان بــه کشــور را  اخیــر موجــی از باز
شاهد هستیم، از شهید سیدفرید معصومی که 
در حمله تروریســتی حرم شــاهچراغ شهید شد 
به عنوان یکی از این نخبگان یاد کرد که در حوزه 

برق و انرژی فعالیت داشت...

: مدیرعامل توانیر

 برق ایران 
به ترکیه می رسد

     مدیرعامــل توانیــر گفــت: بــر اســاس 
برنامه ریزی هــا و اقدامــات صــورت گرفته، 
نهایتــا تــا پنــج ماه آینده برق ایران به ترکیه 

صادر می شود...   || صفحه  صفحه 44    || صفحه  صفحه 22  

گار « از سفر پاشینیان به ایران؛ تحلیل » روز

تهران-ایروان؛ فراتر از گفتمان دیپلماتیک
   به نظر می رســد تحرک سیاســت خارجی دو کشــور جمهوری اســامی ایران و ارمنســتان در 
کید بر حفظ صلح و امنیت و تقویت روابط دو جانبه  راستای همگرایی و همکاری منطقه ای با تا
با سرعت بیشتری رو به جلو بوده و به احتمال قوی رویکردهای تازه ای را در تحولات منطقه ای 

کید مســئولان و  شــاهد خواهیــم بــود.  پــس از فروکــش کــردن تحــولات اخیــر در منطقه قفقاز و تا
صاحب نظران بر تقویت همکاری ها در این منطقه، دو کشور ایران و ارمنستان سیاست های 

  || صفحه  صفحه 22  تازه ای را در قالب گفت وگوهای دیپلماتیک در دستور کار قرار داده اند...

فاطمی امین و اولین استیضاح قرن جدید

وزیر صمت از سد وزیر صمت از سد 
استیضاح گذشتاستیضاح گذشت

صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

 مقاومت مافیای 
طلای کثیف

7

پای روس ها به میدان های نفتی ایران باز شد

 بازی برد- برد 
ایران و روسیه

4

بدهکاران بانکی دیگر 
در امان نیستند!

3

« ازنیمه تاریک واردات خودرو  گزارش » روزگار

رویایی بزرگ با چند 
مشکل تقریبا کوچک

3
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محمدرضا باباحسینی - سرپرست شهرداری نسیم شهر

شــهرداری نســیم شــهر در نظــر دارد نســبت بــه اجــاره پارکینــگ نهــج البلاغــه بــه شــماره 500939800015 
را بــه صــورت اجــاره از طریــق مزایــده عمومــی یــک مرحلــه ای اقــدام  کند. بــرای دریافــت اســناد فراخــوان 
الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  بــه  مراجعــه  بــا   1401/08/11 تاریــخ  از  توانیــد  مــی  بیشــتر  اطلاعــات  و 

ــد. ــانی کنی ــلاع رس ــرکت اط ــوان ش ــه آدرس ) www.setadiran.ir ( در فراخ ــتاد( ب دولت)س
۱- مبلغ قیمت پایه کارشناسی: ماهانه 105/000/000 ریال و سالانه: 1/۲۶0/000/000 ریال

2- شــرکت در مزایــده: ۶3/000/000 ریــال کــه بایســتی نقــدا بــه حســاب شــماره 0107183411008 ) 
شــبا )IR780170000000107183411008 ( نــزد بانــک ملــی بــه نــام شــهرداری نســیم شــهر یــا بــه صــورت 
لازم اول ضمانــت نامــه بانکــی بــر اســاس شــماره دبیرخانــه ایــن شــهرداری اســت. و دوم مــزه حاضــر بــه 

عقــد قــرارداد نخواهنــد شــد بــه ترتیــب بــه نفــع شــهرداری ضبــط شــود.
۳- مهلــت و محــل دریافــت اســناد مزایــده: از تاریــخ انتشــار آگهــی تــا ســاعت 14:30 روز چهارشــنبه 
مــورخ 1401/08/11 و محــل دریافــت اســناد آن صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 

آدرس ) www.setadiran.ir ( مــی باشــد. )ســتاد( بــه 
۴- مهلــت محــل تســلیم پیشــنهادات: پیشــنهادان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهادی قیمــت خــود 

را بــا شــرایطی کــه مطابــق بــا شــرایط تعییــن شــده در اســناد تنظیــم شــده اســت را تــا ســاعت 13:30 
 ) www. setadiran.ir ( روز ســه شــنبه مــورخ 1401/08/۲4 در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت

ــد. بارگــذاری کنی
*تذکــر: صرفــاً اســناد پاکــت هــای پیشــنهادی )ب( و )ج( دارای امضــای الکترونیکــی مــورد پذیــرش 
اســت و در جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج( اســناد اســنادی )کاغــذی( و اســناد بــدون امضــای 

الکترونیکــی )دارای مهــر گــرم( بــه هیــچ وجــه مــورد پذیــرش نیســت.
۵- مــدارک لازم جهــت دریافــت اســناد: درخواســتان جهــت دریافــت اســناد می بایســت از طریــق 
ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت ) www.setadiran.ir ( نســبت بــه تهیــه اســناد اقــدام نماینــد.

۶- زمان بازگشایی پیشنهادها: ساعت 14:30 روز سه شنبه مورخ 1401/08/۲4 می باشد.
7- شهرداری در رد یا قبول یک یا همه پیشنهادات مختار است.

8- هزینه درج آگهی به برنده می باشد.
تاریخ چاپ نوبت اول: 1401/08/4

تاریخ چاپ نوبت دوم: 1401/08/11
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ح مختصر خدمات الف- شر
احــداث ۲ دســتگاه مخــزن  550  و 7۲0  متــر مکعبــی آب آتشنشــانی بــه همــراه کلیــه متعلقــات اعــم از خریــد 
لولــه و اتصــالات ، الکتروپمپهــای مــورد نیــاز ، دیــزل پمــپ ، جوکــی پمــپ ، احــداث ســوله ، خریــد و احــداث 
ــه  ــای مربوط ــت ه ــانی و هیدران ــش نش ــگ آت ــی رین ــر زمین ــط زی ــار خ ــداث چه ــن ، اح ــقفی 5 ت ــرن س ــدد ک ــک ع ی

در تلمبــه خانــه گــوره
کار ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام 

محــل اجــرای خدمــات در در دو مــکان شــهر گنــاوه و تلمبــه خانــه گــوره در فاصلــه تقریبــی 40 کیلومتــری از شــهر 
گنــاوه و مــدت انجــام آن 18مـــاه  مــی باشــد.

کارفرما ج-   برآورد 
برآورد کارفرما جهت انجام خدمات   -/307,18۲,409,49۲ریال  وتعدیل پذیر می باشد

گران متقاضی د-شرایط مناقصه 
- داشتن ظرفیت آزاد)تعدادی و ریالی( در رشته مربوطه 

مناقصه گران دارای حداقل پایه 5 گرایش نفت و گاز
- در تعیین برنده مناقصه و در شرایط برابر،الویت با شرکت های بومی استانی می باشد.

-داشــتن گواهینامــه تاییــد صلاحیــت ایمنــی از اداره کل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی توانایــی ارائــه تضمیــن 
شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار بــه مبلــغ -/1۲,143,۶48,190ریــال  همچنیــن ) 5% مبلــغ پیمــان )در صــورت برنــده 

شــدن ( بعنــوان تضمیــن انجــام تعهــدات مــی باشــد(
-ارائــه یــک نســخه تأییــد شــده از صورتهــای مالــی حسابرســی شــده توســط ســازمان حسابرســی یــا اعضــای 
جامعــه حســابداران رســمی الزامیســت. )مبنــای پذیــرش در خصــوص هــر گونــه گــزارش حسابرســی صــورت 
ی گــزارش مذکــور از طریــق ســایت جامــع حســابداران رســمی ایران)قابــل اســتعلام در  ــی، بارگــذار هــای مال
وبــگاه www.iacpa.ir( بــا قابلیــت مشــاهده در ســامانه پردیــس مــی باشــد(مناقصه گــر جهــت تحویــل 
تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار عــلاوه بــر بارگــذاری تصویــر تضمیــن از طریــق ســامانه لازم اســت 
، کــوی فدائیــان اســلام مجتمــع تندگویــان، واقــع  ی بــه دفتــر کمیســیون مناقصــات در اهــواز بصــورت حضــور
ر مراجعــه و تضمیــن را تســلیم  در روبــروی بلــوک دو، ســاختمان طرحهــای راه و ســاختمان در مهلــت مقــر

ــد. نماین

  هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد
ر در ایــن فراخــوان جهــت دریافــت  ــوت به عمــل می آیــد ظــرف مهلــت مقــر ــیان واجــد شــرایط دعـ از کلیــه متقاضـ
تــا  نماینــد  مراجعــه   www.setadIran.ir نشــانی  بــه  و  ســتاد  ســامانه  طریــق  از  آمادگــی  اعــلام  و  اســناد 
زیابــی کیفی(بــر روی  زیابی هــای لازم وفــق آیین نامــه اجرایــی بنــد ج مــاده 1۲ قانــون برگــزاری مناقصات)ار ار

آیــد. مــدارک ارســالی مناقصــه گــران به عمــل 
آمادگــی: بصــورت الکترونیکــی )غیــر حضــوری و( از ســاعت 8:00 تاریــخ  1401/08/14 لغایــت   1- مهلــت اعــام 

ســاعت 19:00  تاریــخ   1401/08/۲4
ــلغ  7,۶1۶,000ریــال از طریــق درگاه موجــود در ســامانه بــه  2- مبلــغ خریــد اســناد و شــماره حســاب: واریــز مبـ
زیابــی کیفــی خــود را مطابــق  نشــانی www.setadIran.ir ضمنــاً مــی بایســتی حداکثــر ظــرف مــدت 14روز مــدارک ار
ــد. بدیهــی  زیابــی کیفــی از طریــق ســامانه ســتاد بارگــذاری نماین ــا اطلاعــات درخواســت شــده در اســتعلام ار ب
اســت کارفرمــا ایــن حــق را بــرای خــود محفــوظ میــدارد بــه مدارکــی کــه شــرایط منــدرج در متــن آگهــی و اســتعلام 

زیابــی کیفــی را لحــاظ ننمــوده اندترتیــب اثــر ندهــد. ار
گشایش پیشنهادها  محل، زمان تحویل و 

زیابــی کیفــی مکلفنــد پیشــنهادات خــود را حداکثــر تــا ســاعت 15:00روز   متقاضیــان واجــد الشــرایط در مرحلــه ار
یکشــنبه مــورخ  1401/10/11 بــه صــورت الکترونیکــی و از طریــق ســامانه ســتاد تســلیم نماینــد. ضمنــاَ پیشــنهادات 
در ســاعت 08:00 روز  چهارشــنبه مــورخ  1401/10/14 گشــایش و قرائــت خواهــد شــد و حضــور نماینــده مناقصــه 

گــران بــا معرفــی نامــه و کارت شناســایی معتبــر بلامانــع اســت.
ــاع  ــد ارج ــرکت در فراین ــن ش ــر تضمی ــی تصوی ــذاری الکترونیک ــن بارگ ــت ضم ــی بایس ــران م ــه گ ــن مناقص همچنی
کار در ســامانه تــا ســاعت 15:00روز  یکشــنبهمورخ 1401/10/11 اصــل تضمیــن مذکــور را بــه صــورت فیزیکــی 
بــه کمیســیون مناقصــات شــرکت ملــی مناطــق نفتخیــز جنــوب در آدرس: اهــواز- کــوی فدائیــان اســلام مجتمــع 

تندگویــان، واقــع در روبــروی بلــوک دو، ســاختمان ســابق طرحهــای راه و ســاختمان تســلیم نماینــد.
ــدگان شــرکتها در همــه  ــان شــرکت در مناقصــه و نماین ــرای متقاضی ــی ب همزمــان ارائــه معرفــی نامــه و کارت مل

مراحــل لازم و ضــروری مــی باشــد.
ــی و  ــرات ثبت ــن تغیی ــیس، آخری ــی تاس ــرکتها، آگه ــنامه ش ــی از اساس ــخه اصل ــک نس ــه ی ــورد ارائ ــب م : حس ــر تذک

ــا مفــاد آگهــی الزامــی مــی باشــد.  ــر واجــد شــرایط بــودن شــرکت مطابــق ب ــی ب هرگونــه گواهــی مبن

 نوبت دوم

گهی 1398954 شناسه ا

 بصورت الکترونیکی)توکن( و از طریق سامانه ستاد به نشانی www.setadIran.ir   می باشد.
ً
آمادگی جهت شرکت در این مناقصه صرفا توجه: اعام 

گوره  گناه و تلمبه خانه  مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/01/0249 مربوط به  پروژه احداث مخزن آب در چند راهه جدید 

گهی مناقصه های عمومی  گهی مناقصه های عمومی  آ  آ
یک مرحله ای یک مرحله ای 

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه

نوبت اول

شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان کرمانشــاه در نظــر دارد فعالیــت هــای مشــروحه ذیــل را از طریــق مناقصــه 
عمومــی بــه پیمانــکار واگــذار نمایــد. لــذا پیمانــکاران واجــد صلاحیــت و دارای کــد فعالیــت مرتبــط در لیســت 
رتبــه بنــدی شــرکت هــای خدماتــی و پشــتیبانی فنــی و مهندســی از اداره کل تعــاون ، کار و رفــاه اجتماعــی، 
می تواننــد جهــت دریافــت اســناد مناقصــه پــس از درج نوبــت دوم ایــن آگهــی  مــورخ   1401/08/1۲  در   
کاری  بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت ) ســتاد ( بــه آدرس 6 روز  گار بــه مــدت   روزنامــه روز
www.setadiran.ir مراجعــه نماینــد .لازم بذکــر اســت برگــزاری مناقصــه هــای فــوق از طریــق ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت انجــام مــی پذیــرد ، لــذا کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد 
ــت  ــد و لازم اس ــد ش ــام خواه ــق انج ــن طری ــا از ای ــت ه ــایی پاک ــران و بازگش ــه گ ــنهاد مناقص ــه پیش ــا ارائ ت
مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت امضــای 

الکترونیکــی جهــت شــرکت در مناقصــه را محقــق ســازند .  
شماره

ح مناقصه مناقصه مبلغ برآورد اولیه شر
)ریال(

مبلغ تضمین شرکت 
در مناقصه )ریال(

تأمین نیروی انسانی جهت انجام خدمات کارشناس فنی و غیر فنی ، خدمات اداری و دفتری ، 401/23
کارپردازی ، انبارداری ، نگهبانی ، کارگری تنظیفاتی و خدمات عمومی ، رانندگی سبک و سنگین 
و. . .  در سطح شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در سالهای 1401-1402  )با ارزیابی کیفی(

282,336,028,0209,471,000,000

 تأمین نیروی انسانی جهت انجام فعالیت های فنی )تکنسین ، سیمبان ، پاسخگوی تلفن 401/27
 عملیات  و . . .( در سطح شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در سالهای 1402-1401  

)با ارزیابی کیفی(
310,869,849,40310,327,000,000

توضیحات : 
ج ح منــدر  نــوع تضمیــن شــرکت درمناقصه)ضمانــت نامــه بانکــی ، یــا واریــز وجــه نقــد و... بــه شــر

در اسناد مناقصه( 
 مهلــت و مــکان تســلیم پیشــنهاد تــا ســاعت 1۲  روز شــنبه مــورخ  1401/08/۲8 ، ســامانه ســتاد و تحویــل 

کــت الــف بــه دبیرخانــه شــرکت  پا
 زمــان و مــکان بازگشــایی پــاکات ســاعت 13  روز شــنبه مــورخ  1401/08/۲8  ، اتــاق کنفرانــس شــرکت

از طریق سامانه ستاد 
ر ، چــک شــخصی و   بــه پیشــنهادهای فاقــد ســپرده ، ســپرده مخــدوش ، ســپرده های کمتــر از میــزان مقــر

نظایــر آن مطلقــاً ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد .
ر در   بــه پیشــنهادهای فاقــد امضــاء ، مشــروط ، مخــدوش و پیشــنهاداتی کــه بعــد از انقضــاء مــدت مقــر

اســناد مناقصــه واصــل می شــود ، مطلقــاً ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد .
 سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است .

 جهت کسب اطلاعات بیشتر باشماره تلفن   38۲55575 -083 تماس حاصل نمائید .

قدرت مردم، صدای مردم
   اسحاق جهانگیری ، سیاست مدار

نه قدرت و نه صدای مردم را هیچ وقت نمی 
شود نادیده گرفت. به خاطر دارم چهار ماه 
پس از تشــکیل دولت دوم روحانی که در 
سال ۱۳۹۶ با حدود ۲۴ میلیون رای روی 
کار آمد، اعتراضاتی نسبت به گرانی شکل 
گرفت، باب این بحث در دولت باز شد. البته تورم در آن سال هنوز تک 
رقمی بود )۹درصد(، ولی به هر سبب، اعتراضاتی به وجود آمده بود. 
دولت در خرداد ماه ۱۳۹۷ تصویب کرد که بر اساس اصل ۲۷ قانون 
اساســی و به رســمیت شناختن حق اعتراض مردم، نحوه برگزاری 
اعتراضات و محل آن تعیین شود. »متاسفانه« دیوان عدالت اداری 
با شــکایت افرادی این مصوبه را ابطال کرد. اگر این مصوبه اجرایی 
می شد شاید حداقل بخشی از حقوق ملت در قانون اساسی برجسته 
شده، و طرح اعتراضات مردم در عرصه عمومی و ضرورت توجه به 
موقع مسئولان به آن ها را ممکن تر می ساخت. در این شرایط بود 

که فرصت سوء استفاده بیگانگان گرفته می شد.
قانون اساســی در مبحث حقوق ملت اصولی مترقی دارد، از جمله 
اصل ۵۹ که راه همه پرسی را در برابر خواسته های مردم باز گذاشته 
است. خوب است همه کسانی که در مورد اجرایی بودن و تبعات آن 
تردید دارند برای رفع شبهه، به مشروح مذاکرات مجلس خبرگان 
تدوین قانون اساســی مراجعه کنند. در قانون اساســی حرف آخر را 
در همه امور مردم می زنند و مســئولان اصلی کشــور باید با رأی 
مســتقیم و یا غیر مســتقیم مردم انتخاب شوند. اگر قدرت مردم را 
عملًا نبینیم، صدای آنان به ویژه زنان و جوانان را به موقع نشنویم، 
و قــدرت انتخــاب مردم را محدود کنیم، آنان قدرت خود را به نحو 
دیگری اعمال می کنند، که در این صورت ممکن اســت همه ضرر 
کنند. کشور امروز در شرایط دشواری است. مردم مهمترین سرمایه 
ایران هســتند و انســجام و وحدت ملی اصلی ترین مولفه قدرت و 
بازدارندگی ملی ایران بوده و هســت. با اجرای دقیق و کامل قانون 
اساســی راه را برای گفت وگوی ملی باز کنیم. در این بین دولت و 
مجلس در عین یکدستی، بدانند باید با تدبیر و عقلانیت و انعطاف 
هر چه بیشتر به مسائل کنونی کشور و درخواست های مردم بپردازند. 
در این شرایط، بار مسئولیت آن ها از همه سنگین تر است. هر که 

بامش بیش برفش بیشتر.

یادداشت
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سیاست 2
تحلیل

انتخابات میاندوره ای کنگره 
آمریکا در محله بروکلین شهر 

پیروزی لولا داسیلوا نیویورک/ رویترز
نامزد چپگرا در انتخابات 
ریاست جمهوری برزیل/ 
رویترز

گزارش تصویری

گار « از سفر پاشینیان به ایران؛ تحلیل » روز

تهران-ایروان؛ فراتر از گفتمان دیپلماتیک
به نظر می رسد تحرک سیاست خارجی دو 
کشور جمهوری اسلامی ایران و ارمنستان 
در راستای همگرایی و همکاری منطقه ای با 
تاکید بر حفظ صلح و امنیت و تقویت روابط 
دو جانبه با سرعت بیشتری رو به جلو بوده 
و بــه احتمال قوی رویکردهای تازه ای را در 

تحولات منطقه ای شاهد خواهیم بود.
 پس از فروکش کردن تحولات اخیر در منطقه 
قفقاز و تاکید مســئولان و صاحب نظران بر 
تقویت همکاری ها در این منطقه، دو کشور 
ایران و ارمنستان سیاست های تازه ای را در 
قالب گفت وگوهای دیپلماتیک در دســتور 
کار قرار داده اند که سفر امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشورمان به ارمنستان در هفته 
گذشته خود نشان دهنده پیام واضح ایران 
برای گسترش همکاری های دو کشور است. 
در جریان گفت وگوها و مباحث مطرح شده 
میان مقامات ایران و ارمنستان، امروز نیکول 
پاشینیان نخست وزیر ارمنستان به دعوت 
رئیــس جمهور کشــورمان در راس هیاتی 
سیاسی- اقتصادی به تهران می آید و پس 
از اســتقبال رسمی و گفت وگوی سران دو 
کشــور، نشست مشترک هیات های عالی 
رتبه برگزار شده و اسناد همکاری میان تهران 

و ایروان به امضا می رسد.
ایران و ارمنســتان عــلاوه بر دارا بودن مرز 
مشترک طولانی با یکدیگر که  مسیر ارتباطی 
ایران به منطقه اوراسیا و اروپا از این طریق 
امکان پذیر اســت از موقعیت ژئوپلیتیکی 
ویژه ای برای تقویت کریدورهای حمل و نقل 
در زمینه های اقتصادی برخوردار هستند. در 
همین چارچوب نیز دو کشور از دیرباز روابط 
عمیق سیاســی و اقتصادی داشته اند اما به 
دلیل تحولاتی که طی یکی دو ســال اخیر 
در قفقاز وجود داشته ظاهرا نقش دو کشور 
برای گسترش همکاری ها کمتر بوده اما به 
نظر می رسد این سیاست ها تغییر کرده و 
تهران و ایروان در پی دســتیابی به تعمیق 
هر چه بیشــتر روابط خــود در زمینه های 

اقتصادی و سیاسی هستند. 
سیدعلی ســقائیان سفیر سابق کشورمان 
در ارمنســتان در تحلیــل خــود از تغییر 
سیاســت های ایران در خصوص تحولات 
منطقــه قفقــاز  معتقد اســت که قطعا در 
ارتباط با تحرک جدیدی که در سیاســت 
خارجی با همسایگان شاهد هستیم، سفری 
که امیرعبداللهیان به ارمنستان داشت یک 
قدم مثبت هم برای ایران هم برای همسایه 
شمالی ما اعم از باکو و ایروان بود. جمهوری 
اسلامی ایران همواره در جهت صلح و ثبات 
تلاش کرده به ویژه در خصوص مناقشه قره 
باغ تاریخچه این مساله نشان دهنده نقش 

مهم و تاثیرگذار ایران است. 
البته علاوه بر ایران، ارمنستان هم به دنبال 
تغییر سیاســت های خود در عرصه روابط 
خارجی است و ظاهرا سیاست هایش نسبت 
به گذشته تغییر داشته و علاقه مند به رابطه 
خوب با ایران، روســیه، اروپا و حتی آمریکا 
است تا روابطش را گسترش دهد این مساله را 

در جریان سفر نانسی پلوسی رئیس مجلس 
نمایندگان آمریکا قابل توجه بود. 

ســفر پاشــینیان به تهران دومین سفر او 
بعد از حضورش در مراســم تحلیف ریاست 
جمهوری حجت الاســلام رئیسی به ایران 
اســت البته ســران دو کشور پیش از این در 
حاشیه نشســت ها و اجلاس های منطقه 
ای و بیــن المللی نیــز با یکدیگر گفت وگو 
داشــته اند. نمونــه آن گفت وگوی رئیس 
جمهور کشورمان با نخست وزیر ارمنستان 
در حاشــیه اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل اســت که در جریــان این دیدار تاکید 
کرد که جمهوری اسلامی ایران بر حفاظت 
از مرزهــای دوجانبه و بین المللی و احترام 
به حق حاکمیت کشــورها و جلوگیری از 
هرگونه تغییر در جغرافیای سیاسی منطقه 

تأکید دارد.
پیش از این مقامات دو کشــور بر ضرورت 
افزایش سطح فعلی مناسبات اقتصادی ایران 

و ارمنستان هم تاکید کرده بودند .
سید محمدرضا دماوندی کارشناس مسائل 
قفقــاز در این زمینه تصریح کرد که ســفر 
پاشــینیان به تهران صرفا به مفهوم بازدید 
متقابل نیســت بلکه برای چگونگی توسعه 
روابط به ویژه در زمینه اقتصادی است. طی 
یکسال اخیر حجم مبادلات تجاری دو کشور 
۷۰۰ میلیون دلار رسیده که به نظر می رسد 
در راستای مبادلات  تجاری تا میزان هدف 
گذاری یک میلیارد دلاری است اما ظرفیت 
دو کشــور فراتر از این ها است اگر دو طرف 

با توانمندی یکدیگر آشنا شوند.
وی خاطرنشــان کــرد: به نظر می رســد 
ســفر پاشــینیان به تهران فراتر از یک سفر 
و گفت وگو های دیپلماســی صرف باشــد، 
می توان انتظار داشــت با توجه به شرایط و 
وضعیــت منطقه و همچنین بلافاصله بعد 
از ســفر امیرعبداللهیان به ایروان، این سفر 
نشــان می دهد قرار است تصمیمات جدی 

اتخاذ خواهد شد.
آرارات میرزویان وزیر امور خارجه ارمنستان 
نیز در ســفر ســال گذشته خود به تهران و 

در دیــداری که با امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشــورمان داشت بر تقویت روابط 
دو جانبه ایران و ارمنستان تاکید کرده بود.

همچنین علی شمخانی دبیر شورای عالی 
امنیت ملی کشــورمان تیر ماه سال جاری 
که در چارچوب سفرهای برنامه ریزی شده 
به کشــورهای منطقه قفقاز، به جمهوری 
ارمنســتان ســفر کرده بود با پاشــینیان 
نخســت وزیر ارمنســتان دیدار داشــت و 
با اشــاره به روابط رو به توســعه دو کشور، 
کاهــش تنش، حفظ امنیــت منطقه ای و 
افزایش همکاری های دســته جمعی بدون 
ایفای نقش و دخالت قدرت های خارجی را 
از فوری ترین نیازهای منطقه برای نیل به  

ثبات و پیشرفت ذکر کرد.
تحرکات اخیر ایران و ارمنســتان در حوزه 
دیپلماســی پیام مهمی برای کشــورهای 
منطقه اســت کــه ایران بــه دنبال صلح، 
ثبات و امنیت در منطقه استراتژیک قفقاز 
جنوبی اســت و اعلام مواضع ایران در این 
زمینــه بر اهمیت راهبردی و تقویت روابط 
با همســایگان در ایــن منطقه تاکید دارد. 
درواقع تغییر نوع نگاه و سیاست های جدید 
جمهوری اســلامی ایران و ارمنستان نشان 
دهنده حفــظ امنیت منطقه ای و افزایش 
همکاری های مشــترک میان کشورهای 
منطقه اســت تا مانع از دخالت قدرت های 

خارجی در امور منطقه ای شود.
رئیسی: دخالت بیگانگان به مشکات 

منطقه قفقاز می افزاید
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز سه شنبه 
پــس از گفــت و گوی دوجانبــه با نیکول 
پاشینیان نخست وزیر ارمنستان، در نشست 
مطبوعاتی مشترک با در مجموعه تاریخی- 
فرهنگی سعدآباد ضمن خوشامدگویی به 
نخســت وزیر ارمنستان و هیات سیاسی و 
اقتصــادی همراه گفت: تردید ندارم ســفر 
نخست وزیر ارمنستان به جمهوری اسلامی 
ایران نقطه عطفی در جهت ارتقا دو کشــور 

خواهد بود.
وی افزود: سیاســت همسایگی از سیاست 

های مورد تاکید دولت است و در این مدت 
چند نشســت با پاشــینیان داشتیم در این 
نشست ها به ویژه در این سفر محور مذاکره 
توســعه روابط تجاری، اقتصادی و امنیتی 

بین دو کشور است. 
آیت الله رئیســی گفت: در چند ماه گذشته 
۴۳ درصد رشــد روابط تجاری با ارمنستان 
ثبت شد اما هدف گذاری برای توسعه روابط 
تجاری و اقتصادی میان دو کشور سه میلیارد 
دلار است که دستیابی به آن با اراده دو کشور 

کاملا امکان پذیر است.
رئیس جمهور افــزود: روابط خوب بین دو 
کشــور حتما به روابط بهتر در منطقه و در 

سطح بین المللی خواهد انجامید.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه منطقه قفقاز 
بخشی از تاریخ، تمدن و فرهنگ ایران است 
و ما نسبت به تحولات این منطقه حساس 
هستیم، خاطرنشان کرد: امنیت و صلح در 
منطقه قفقاز برای ایران بسیار اهمیت دارد.
وی افزود: در مذاکرات دو جانبه با نخســت 
وزیر ارمنســتان دو طرف تاکید کردند که 
حل مسائل منطقه باید به دست مسئولان 
و دست اندرکاران در همین منطقه باشد و 
هر نوع دخالت بیگانگان درمنطقه به جای 
حل مشکل، خود ایجاد مشکل خواهد کرد.
رئیــس جمهور تاکید کــرد: ظرفیت های 
منطقه قفقاز می تواند امنیت پایدار و صلح 

را در این منطقه تضمین کند.
آیت الله رئیسی ابراز امیدواری کرد، در سفر 
نخســت وزیر ارمنســتان و هیات بلندپایه 
سیاسی و اقتصادی این کشور بتوان توافقات 
تهران و ایروان را اجرایی کرد تا گام مهمی در 
جهت توسعه روابط دو کشور برداشته شود.
پاشینیان: موافق نظر رئیس جمهور ایران 
در مورد استقرار صلح و امنیت پایدار در 

منطقه هستم 
نخست وزیر ارمنستان از ارایه گزارشی درباره 
نتایج نشست سه جانبه سوچی میان سران 
ارمنســتان، آذربایجان و روسیه به آیت الله 
رئیسی خبر داد و گفت: موافق نقطه نظرات 
رئیس جمهور ایران در مورد استقرار صلح و 

امنیت پایدار در منطقه هستم.
 نیکــول پاشــینیان در نشســت خبری 
مشــترک با آیت الله رئیسی رئیس جمهور 
ایــران که در مجموعــه فرهنگی تاریخی 
ســعدآباد برگزار شــد، با قدردانی از دعوت 
رئیس جمهور کشورمان برای سفر به تهران 
گفت: در جریان این سفر مذاکرات پرمحتوا 

و جامعی در حال انجام است.
وی با اشــاره به گفت و گوی دوجانبه خود 
با آیت الله رئیســی ادامه داد: بررســی های 
زیــادی در زمینه های اقتصاد، سیاســت، 
روابط اقتصادی و سیاســی انجام و بر روابط 
تاریخی دو کشور تأکید شد و همچنین به 
ظرافت های نهفته در روابط دو کشور در همه 

زمینه ها اشاره کردیم.
نخست وزیر ارمنستان با قدردانی از رئیس 
جمهوربه دلیل رویکرد ایشــان نســبت به 
جامعــه ارامنه ایــران، بیان کرد: جمهوری 
اسلامی ایران می تواند نماد شفاف و صریح 
بر همکاری و همزیســتی مسالمت آمیز در 

میان پیروان ادیان مختلف باشد.
پاشینیان با قدردانی از دیدگاههای اصولی 
ایران نسبت به صلح و امنیت در منطقه قفقاز 
اظهار داشــت: موضوعات دستور کار امروز 
همکاری هــای منطقه ای هــم بود و اینکه 
ظرفیت های بسیاری برای توسعه همکاری 

بین دو کشور وجود دارد.
وی افزود: اطلاعاتی در مورد نشســت ســه 
جانبــه روز گذشــته در ســوچی به آقای 
رئیســی ارائه کــردم و موافق نقطه نظرات 
رئیس جمهور ایران در مورد استقرار صلح و 

امنیت پایدار در منطقه هستم.
نخست وزیر ارمنســتان خاطرنشان کرد: 
اصرار داریم مسئولان جمهوری اسلامی از 
مسائلی که در مذاکراتمان مطرح می کنیم 
و همچنین از روابط ارمنستان با آذربایجان 
و ارمنستان با ترکیه در مسأله قره باغ آگاهی 

داشته باشند.
پاشــینیان بخش عمده مذاکرات را مربوط 
به روابط اقتصادی، بالا بردن حجم مبادلات 
تجاری و یافتن راه حل هایی برای توســعه 
روابط تجاری و اقتصادی عنوان کرد و گفت: 
در زمینه انرژی و کشاورزی، زیرساخت ها و 
مدیریت منابع آبی  مذاکراتی انجام شد که 

باید جمع بندی شود.
وی با ابراز خوشحالی از نتیجه بخش بودن 
دیدار امروز خود با رئیس جمهور ایران گفت: 
وزرای مربوطــه درباره تمدید قرارداد تهاتر 
برق و گاز یادداشــت تفاهمی امضا کردند و 
شواهد نشان می دهد این دیدار کاملا مفید و 
در جهت افزایش روابط دو کشور سازنده بود.

نخســت وزیر ارمنســتان از رئیس جمهور 
کشــورمان دعوت کرد برای ادامه این گفت 

و گوها به ارمنستان سفر کند.
پاشــینیان در پایان سخنانش با قدردانی از 
موضع گیری آیت الله رئیســی برای توسعه 
مثبت روابط دو کشــور، افتتاح سرکنسول 
گری ایران در یکی از استان های ارمنستان 
را یکی از نمونه های این همکاری برشمرد.

خبر ویژه

رئیس قوه قضاییه گفت: باید بررسی کنیم که تاکنون چه مسائلی به اعتماد مردم نسبت به نظام و سرمایه اجتماعی ما 
خدشه وارد کرده و درصدد جبران برآییم.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، طی سخنانی در نشست با اعضای کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس شــورای اســلامی، با اشــاره به آثار و فوایدی که این قبیل نشســت ها و جلسات دارند، اظهار کرد: اگر نتوانیم در 
نشست ها و جلسات هم اندیشی، یکدیگر را نقد کنیم و به طرح مشکلات بپردازیم، پس کجا باید این کار را کنیم؟ حتماً 
ما در قوه قضاییه از ضعف ها و کمبودهایی رنج می بریم و چه کســانی بهتر از شــما نمایندگان مردم که در جریان این 
کمبودها و گرفتاری ها قرار بگیرید و برای رفع آنها به ما کمک کنید. وی در ادامه به تبیین و تشریح برخی از مسائل 
مهم و اولویت دار کشور پرداخت و در این اثناء به مقوله اعتماد مردم به نظام و مسئولان اشاره کرد و گفت: باید بررسی 

کنیم که تاکنون چه مسائلی به اعتماد مردم نسبت به نظام و سرمایه اجتماعی ما خدشه وارد کرده و درصدد جبران 
برآییم و از سایر مسائلی که می تواند به این اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی لطمه وارد آورد پرهیز و اجتناب کنیم.

رئیس قوه قضاییه امید مردم و بالاخص جوانان به آینده را یکی دیگر از موضوعات مهم دانست و در همین راستا گفت: 
جوان هموطن ما می خواهد بداند چشم انداز آینده اش چیست؟ لذا ما نیز باید بررسی کنیم که چه مواردی به تقویت 

امید جوانان نسبت به آینده کمک می کند و آنها را در دستور کار قرار دهیم.
وی با بیان اینکه تحقق و تقویت عدالت اجتماعی از جمله مواردی است که به افزایش اعتماد عمومی و امید به آینده 
می انجامد، تصریح کرد: با آن عدالت اجتماعی مورد انتظار که معتقد به آن هستیم، فاصله داریم و باید توجه کنیم که 

هر مقدار در ارتقاء مقوله عدالت اجتماعی تأخیر به عمل آوریم به همان نسبت در آینده با مشکل مواجه می شویم.

رئیس قوه  قضاییه:

کنیم کرده را بررسی و جبران  که به اعتماد مردم به نظام خدشه وارد  باید مسائلی 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:

خبرهای مسرت بخشی داریم
فرمانــده نیروی پدافنــد هوایی ارتش گفت: خبرهای 
مسرت بخشی در حوزه پدافند هوایی در روزهای آینده 

اطلاع رسانی خواهد شد.
امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد اظهار داشت: در حال 
حاضر پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در 

بهترین شرایط خود قرار دارد.
وی در تشــریح ابعاد قدرت پدافند هوایی ارتش کشور 
افــزود: این یک حقیقت کامــلًا جدی و غیرقابل انکار 
است که یگان های پدافند هوایی ارتش ایران، یک قدرت 
منطقه ای در بین کشورهای منطقه غرب آسیا و دارای 
تجهیزات به روز، برابر و حتی بهتر از مشابه خود در دنیا 
هستند. فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش تأکید کرد: 
تجهیزات پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در 
لبه تجهیزات به روز دنیا قرار دارد و بابت این توانمندی و 

قدرت دفاعی، خداوند متعال را شاکر هستیم.
امیر ســرتیپ صباحی فرد در پایان گفت: در روزهای 
آینده خبرهای بسیار خوب و مسرت بخشی را در حوزه 
پدافندی به سمع و نظر ملت متدین، انقلابی، شهیدپرور 
و شــریف ایران خواهیم رســاند و امیدواریم که انتشار 
این اخبار باعث قوت  قلب مردم ایران در شــرایط فعلی 

کشور باشد.

 درخواست نماینده کاشمر 
برای استیضاح سه وزیر دیگر

نماینده مردم کاشمر در مجلس شورای اسلامی خواستار 
استیضاح وزرای بهداشت، علوم و راه شد و گفت که چه 
اصراری است که وزیری با وجود بیماری یا کهولت سن 
به مردم خدمت کند. حجت الاسلام جواد نیک بین در 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در تذکری شفاهی 
بیان کرد: جا دارد استیضاح وزرایی اعلام وصول شود که 
در ماه های گذشته استیضاح آنها بارها بیان شده است. 
وی با بیان این که »اعلام وصول هایی بارها مطرح شده 
نظیر استیضاح وزیر بهداشت و درمان ، وزیر علوم و وزیر 
راه و شهرسازی « افزود: دولت قبل از آن که مجلس دست 
به خانه تکانی بزند خودش دست به اصلاح بزند. نماینده 
مردم کاشــمر در مجلس یازدهم در تذکری خطاب به 
هیات رئیسه مجلس گفت: براساس آیین نامه باید برای 
استیضاح ۲ ساعت زمان صرف شود، اما استیضاح وزیر 

صمت بیش از ۲ ساعت به طول انجامید. 

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

پرونده اتهامات علیه برنامه 
هسته ای ایران باید بسته شود

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان در گفت وگو با یک 
رســانه عربی بر لزوم بســته شدن پرونده اتهامات علیه 

برنامه هسته ای ایران و برداشت تحریم ها تاکید کرد.
محمد اســلامی، رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران در 
گفت وگو با شبکه لبنانی المیادین گفت که پرونده طرح 
اتهامات و ادعاها علیه برنامه هسته ای ایران باید بسته 
شود. وی همچنین تاکید کرد که تحریم ها علیه ایران 
باید برداشته شود. اسلامی خاطرنشان کرد که توافق باید 

به گونه ای باشد که تمام طرف ها به آن پایبند باشند.
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران گفت: ما به توافق ۲۰۱۵ 
پایبند هستیم به شرطی که دیگران نیز به بندهای آن و 

در راس آن برداشت تحریم ها پایبند باشند.

رئیس مجلس:

 جمع بندی های تخصصی 
 به تفکیک وزارت صمت 

به دو وزارت خانه منتهی نشد
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت که مرکز پژوهش های 
مجلس و کمیســیون و تعدادی از کارشناسان موضوع 
تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت به دو وزارت خانه 
را بررسی کردند و نهایتاً به جمع بندی تخصصی درباره 

این تفکیک نرسیدند.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در 
جریان بررسی تقاضای استیضاح رضا فاطمی امین وزیر 
صنعــت، معدن و تجــارت )صمت( به ارائه توضیحاتی 
درباره اظهارات مطرح شده از سوی لطف الله سیاهکلی 
که به عنوان موافق اســتیضاح صحبت کرد، پرداخت و 
گفت: درباره آنچه که آقای سیاهکلی درباره تفکیک دو 
وزارتخانه اشاره کرد، باید بگویم که مرکز پژوهش های 
مجلس و کمیسیون و تعدادی از کارشناسان این موضوع 
را بررسی کردند و نهایتاً به جمع بندی تخصصی درباره 

تفکیک صمت به دو وزارت خانه نرسیدند.

سخنگوی دولت:

گشت نخبگان   موجی از باز
به کشور را شاهد هستیم

ســخنگوی دولت با تاکید بر اینکه در ســال های اخیر 
موجی از بازگشت نخبگان به کشور را شاهد هستیم، از 
شهید سیدفرید معصومی که در حمله تروریستی حرم 
شــاهچراغ شهید شد به عنوان یکی از این نخبگان یاد 

کرد که در حوزه برق و انرژی فعالیت داشت.
علی بهادری جهرمی در نشست خبری هفتگی خود با 
اشاره به اجتماع مردم در تشییع پیکر شهدای حوادث 
اخیر اظهار کرد: این نشان می دهد مردم مخالف آشوب، 
ناامنی و تجزیه طلبی هســتند و دســت رد به اقدامات 
آشوبگرانه مورد حمایت دشمنان که همه امکانات خود 

را در این مدت به کار گرفته اند، زده اند. 
سخنگوی دولت با بیان اینکه بیش از ۲ هزار و ۷۰۰ نخبه 
که از کشور خارج شده بودند، به کشورمان بازگشتند، 
تاکید کرد: در سال های اخیر موجی از بازگشت نخبگان 

به کشور را شاهد هستیم.

فاطمی امین و اولین استیضاح قرن جدید

وزیر صمت از سد استیضاح گذشت
در شــرایطی روز گذشــته فاطمی امین توانست از 
سد استیضاح بگذرد که به نظر می رسد اطمینانی 
داشت که می تواند دوباره از مجلس شورای اسلامی 

رای اعتماد بگیرد.
جلسه علنی روز گذشته مجلس شورای اسلامی با 
دستور استیضاح سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت آغاز شد؛ این جلسه یک غایب بزرگ 
داشت؛ حجت الاسلام والمسلمین ابراهیم رئیسی 

رئیس جمهور.
در همان ابتدای جلســه دهنوی عضو هیات رئیسه 
مجلس شورای اسلامی خبر از حضور نیافتن رئیس 
جمهور در جلسه داد و سپس دقایقی بعد، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی توضیح داد 
که رئیس جمهور به صورت شــفاهی و به صورت 
کتبی اعلام کرده که به دلیل استقبال از نخست وزیر 
ارمنستان نتوانسته در جلسه استیضاح حضور پیدا 
کنــد. هر چند که فاطمی امین در ابتدای دفاعیات 
خــود مجــددا این موضوع را تاکید کرد و حتی نامه 

رئیس جمهور خطاب به نمایندگان را قرائت کرد.
در این نامه رئیس جمهور از نمایندگان خواسته بود 
کــه بــا آرای خود امکان ادامه خدمت فاطمی امین 

را فراهم کنند.
طبق آیین نامه مجلس شورای اسلامی نمایندگان 
اســتیضاح کننده فرصتی بــرای بیان دلایل خود 
داشتند که به ترتیب پشت تریبون رفتند؛ رشیدی 
کوچی نماینده مرودشــت، نوروزی نماینده رباط 
کریم، بــدری نماینده اردبیــل، چنارانی نماینده 
نیشابور، مرتضی حسینی نماینده میانه و موسوی 
لارگانی نماینده فلاورجان دلایل خود را بیان کردند 
و سپس فاطمی امین پشت تریبون مجلس شورای 
اســلامی حاضر شــد و یک جمله کلیدی گفت: 

»ضعف ها را می پذیرم«.
فاطمــی امیــن از فرصت دفاعیات خود زمانی را به 
دو نماینده مجلس شورای اسلامی طاهری رئیس 
کمیسیون صنایع و رضایی کوچی رئیس کمیسیون 
عمــران داد. ســپس دو نماینــده دیگر متقاضی 
استیضاح، رسولی نژاد نماینده فیروزکوه و سیاهکلی 
نماینده قزوین در پشت تریبون مجلس به بیان دلایل 
خود برای استیضاح فاطمی امین پرداختند. فاطمی 
امین دوباره پشــت تریبون مجلس شورای اسلامی 
رفت و آخرین دفاعیات را بیان کرد و حرف هایش را 
اینگونه به اتمام رساند که »مجلس و دولت انقلابی 

باید امروز همراهی خود را نشان دهد.«
در خــلال صحبت هــای نماینــدگان متقاضــی 
اســتیضاح چندین بار نمایندگان با فریادهای بلند 
دو – دو بــه نشــانه مخالفت، می کردند. موضوعی 
که با واکنش هایی مواجه شــد؛ چنارانی خطاب به 
نماینــدگان گفــت که این دو – دو کردن به معنای 
تماس های پشت پرده و لابی است؟ حسن نوروزی 
هــم به نمایندگان گفت که مگر رهبری نگفت که 
دو – دو نکنید؟ سیاهکلی هم این جمله را گفت که 
دو – دو کنیــد امــا در آخر همین افراد در برگه رای 
چهار )به نشانه موافقت با استیضاح( را می نویسند.

همین حرف ها هم با واکنش های اعتراضی ســایر 
نماینــدگان مواجه شــد تا جایی کــه تعدادی از 
نمایندگان دور صندلی چنارانی جمع شــده و به او 
انتقاد می کردند البته که دقایقی بعد از آن چنارانی 
گفت وگویی انتقادی با معاون اول داشت که برخی 

از نمایندگان سعی در اتمام آن داشتند.
در خلال جلســه چندین بار رئیس مجلس شورای 
اسلامی از نمایندگان خواست نظم جلسه را حفظ 
کرده و بر روی صندلی های خود بنشــینند حتی او 
به نمایندگان گفت که این برای مجلس زشت است 
کــه مدام تذکر بدهم که در جای خود قرار بگیرید، 

نظم جلسه را رعایت کنید.
یکی از نمایندگانی که انتقادات تندی به فاطمی امین 
مطرح کرد سیاهکلی بود. او حرف هایش را تا جایی 
پیش برد که امروز را روز اعلام استقلال مجلس نامید 
و حتی در جای دیگر هم خطاب به نمایندگانی که 

دو – دو می کردند گفت که شلوغ نکنند.
هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی برای نشان 
دادن شفافیت میزی در مقابل تریبون مجلس قرار 
داده بود تا شمارش آراء در مقابل چشمان نمایندگان 
و دوربین های عکاســی و تصویربرداری انجام شود. 
از چهار نماینده مجلس شــورای اســلامی فاطمه 
رحمانی، نوری قزلچه، آزادی خواه و آذری خواسته 
شد که آرای نمایندگان را بشمارند. در زمان شمارش 
آراء تعدادی از نمایندگان مقابل میز شــمارش آراء 
قرار می گرفتند که رئیس مجلس شــورای اسلامی 
و دهنــوی عضو هیات رئیســه چندیــن بار از این 
نمایندگان خواست که جلوی میز نایستند تا همه 
بتوانند روند شمارش آراء را مشاهده کنند؛ تذکری 
که زیاد به آن توجه نمی شد؛ شاید به این دلیل که 
نمایندگان قصد داشتند نتیجه آراء را زودتر از اعلام 
رسمی توسط رئیس مجلس شورای اسلامی بدانند. 
اردشــیر مطهری نماینده گرمسار بلافاصله بعد از 
فهمیدن نتیجه آراء با فریاد به نمایندگان گفت که 

استیضاح رای نیاورد و وزیر باقی ماند.
در نهایت وزیر با ۱۸۲ رای مخالف و ۸۴ رای موافق 
استیضاح توانست دوباره از مجلس شورای اسلامی 
رای اعتماد بگیرد البته که قالیباف به وزیر گفت که 
از این رای اعتماد به گونه ای استفاده کنند تا شاهد 

تحول اساسی باشیم.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

 چرا سهامداران به رشد موقت 
بورس اعتماد ندارند؟

 ورود دوباره بازارگردان ها روند 
بازار را نشان می دهد

شــاخص بورس بعد از چنــد روز افت پیاپی و 
رســیدن به محدوده یک میلیون و ۲۳۰ هزار 
واحد بعد از کمی توقف روند مثبت خود را آغاز 
کرد، اما اینکه آیا می توان این بازگشت را آغاز 
روند صعودی دانست یا خیر بستگی به شرایط 
بازار دارد، بســیاری از کارشناســان اقتصادی 
معتقدنــد که ارزش معاملات بازار باید به عدد 
بالاتر از ۴ یا ۵ هزار میلیارد تومان برسد تا بتوانیم 
بگویم که بازار از روند نزولی خارج شده است، از 
طرف دیگر هنوز شاخص کل به محدوده های 
مقاومتی که به تازگی شکســته نرسیده است، 
برای نمونه محدوده مقاومتی یک میلیون و ۳۰۰ 
تا ۳۳۰ هزار واحد که پیش از این نقش حمایتی 
برای بازار داشت الان یک مقاومت جدی است.
حال با توجه به اینکه در بسته ده بندی حمایتی 
ســازمان بورس، بر کاهش تعهد بازارگردان ها 
برای فروش ســهام در کوتاه مدت تاکید کرده 
است این روند مثبت هم می تواند کوتاه مدت 
باشــد و این مســاله وابسته به رفتار بازارگردان 
ها در زمان بازگشت به معاملات بستگی دارد، 
بــه عبارت دیگر اگر بازارگردان ها و حقوقی ها 
بعد از کمی رشد در بازار شروع به فروش سهام 
در محــدوده قیمتی منفــی بکنند بار دیگر به 
مشکلات قبلی بر می گردیم و شاید مهمترین 
دلیل این اتفاق عدم تغییر سیاست های کلان 
کشــور در بخش قیمت گذاری دستور، فروش 

اوراق، نرخ سود بانکی و ... است.
یک کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اینکه در 
شــرایط کنونی نمی توان ارزیابی کرد که این 
بسته حمایتی چقدر می تواند در رشد بازار موثر 
باشد، گفت: به طور قطع بخشی از واکنش بازار 
در شرایط کنونی موقتی و تحت تاثیر افت بیش 
از حد قیمت سهام و همچنین نگاه حمایتی در 
نتیجه ارائه بســته حمایتی است، اما با توجه به 
اینکه اثر بندهای این بسته کوتاه مدت نیست 
نمی توان ارزیابی بنیادی از واکنش بازار داشت.
عظیم ثابت با بیان اینکه در مقطع کنونی تورم 
اقتصادی بالاســت و از طرف دیگر رکود هم بر 
بازار حاکم است، افزود: به همین دلیل بسیاری 
از شرکت ها در مقطع کنونی چشم انداز شفافی 
ندارند و سرمایه گذاران همین مسله را مبنای 
معاملات خود قرار می دهند، از این رو نمی توان 
گفت به ارائه بسته حمایتی ده بندی که سازمان 
بورس اعلام کرده بازار تغییر جهت داده است.

او با تاکید بر اینکه بخش عمده ای از مشکلاتی 
که این روزها بازار درگیر آن است تورم و نوسانات 
ارزی است، اظهار کرد: بسیاری از شرکت ها با 
چالش قیمت تمام شده مواجه هستند و نرخ ارز 
به دلیل اینکه روی قیمت مواد اولیه در بازار تاثیر 
می گذارد منجر شده شرکت ها دورنمای مثبتی 
برای حاشیه سود نداشته باشند، به همین دلیل 
می بینیم که افت تقاضا برای خرید ســهام در 

بازار اتفاق افتاده است.

رشد بورس بدون نقدینگی
همچنین یک کارشــناس دیگر بورس با تاکید 
بر اینکه هر واکنش مثبتی در بازار نمی تواند به 
معنای بازگشــت به روند صعودی باشد، اظهار 
کرد: در نخســتین گام مــی توان ادعا کرد که 
نــرخ بهره بین بانکی همچنان روندی صعودی 
دارد و بســیاری از ســرمایه ها در حال خروج از 
بازار برای ورود به ســپرده های بانکی هستند، 
و دولت مدعی شــده که از این طریق می تواند 
نقدینگــی را کنترل کند، اما آیا همه نقدینگی 
که از بورس خارج می شــود وارد بانک ها می 

شوند؟ به طور قطع خیر.
مهدی دلبری با بیان اینکه رشد موقتی بازار به 
فرصتی برای خروج سهامداران خرد و ناامید از 
بازار تبدیل شده است، تصریح کرد: در شرایط 
کنونی توقف فروش ســهام چند روزه توســط 
بازارگردان ها نمی تواند تضمین کننده رشــد 
ســهام باشــد، از این رو باید واقعا سیاست های 
جدی برای حمایت از سهام ارائه شود تا حاشیه 

سود شرکت ها بهبود پیدا کند.
او بــا تاکید بر اینکه بــازار بدون نقدینگی تنها 
می تواند یک نوسان چند روزه تجربه کند، اما 
تضمینی برای ادامه این رشد وجود ندارد، اظهار 
کرد: وقتی ســرمایه گــذاران به بازار اعتمادی 
ندارنــد آیا می توان اطمینان کرد که ورود پول 
حقیقــی به بورس اتفاق می افتد؟ به طور قطع 
یک بازه زمانی باید بگذرد تا سهامداران نسبت 

به حمایت دولت از بورس مطمئن شوند.
دلبری با بیان اینکه سیاســت های موقتی تنها 
برای مدت کوتاهی در بازار می تواند به رشــد 
شــاخص کمک کند اظهار کرد: وقتی بازار قرار 
باشد رشد خود را آغاز کند نیازمند حجم بالای 
معاملات است و در چنین شرایطی اگر حقیقی 
ها وارد بازار نشوند چنین مساله ای اتفاق نمی 
افتد و باید دید که آیا نقدینگی که دولت وعده 
داده بود به صندوق تثبیت واریز کند وارد بازار 

خواهد کرد یا خیر؟

دست باز بانک ها برای برداشت طلب خود؛ 

بدهکاران بانکی دیگر در امان نیستند!
 بانک مرکزی در یک بخشنامه به بانک ها، مجوز برداشت مستقیم از حساب 
مشتریان بدحساب بدون نیاز به حکم قضایی را کلید زد. بانک مرکزی در 
این بخشنامه تاکید کرد که قرارداد های تسهیلات بانکی به صورتی تنظیم 
شــود که بانک ها اختیار پیدا کنند تا در صورت سررســید و عدم پرداخت 
مطالبات مستقیم، بدهی از حساب های انفرادی، اموال و اسناد او و ضامنش 
نزد بانک برداشت شود. به گفته کارشناسان، اجرایی شدن این بخشنامه 

می تواند دست بانک ها را برای برخورد با مشتریان بدحساب باز بگذارد.
پیش از این بانک ها برای وصول مطالبات خود از مشــتریان و برداشــت از 
حساب بانکی، نیاز به حکم قضایی یا اجرایی داشتند؛ اما با ابلاغ بخشنامه 
اخیر بانک مرکزی، بانک ها این اختیار را دارند که بدون داشتن حکم قضایی، 
از اموال، اســناد و حســاب های گیرنده وام یا ضامن های او در همان بانک، 
مطالبات خود را برداشــت کنند. براســاس بخشنامه جدید بانک مرکزی، 
مشتری، ضامن و ضامنان در صورت اقدام موسسه اعتباری برمبنای قرارداد، 

حق هرگونه اعتراض و طرح دعوی را از خود سلب می کنند.

بانک ها مطالبات خود را راحت تر وصول خواهند کرد
دست باز بانک ها برای برداشت طلب خود؛ بدهکاران بانکی دیگر در 
امان نیستند!احمد مجتهد، رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی 
در گفتگو با فرارو با اشاره به اینکه مصوبه جدید بانک مرکزی یک 
قدمِ رو به جلو برای وصول مطالبات معوق بانک ها اســت، اظهار 
داشــت: »تا قبل از این اگر بانکی می خواســت به دنبال مطالبات 
خود باشد، باید به دادگاه مراجعه می کرد و با حکم مرجع قضایی، 
منابــع خــود را وصول می کرد؛ اما الان بر اســاس آنچه نهاد ناظر 
پولی ابلاغ کرده، بانک ها می توانند از حســاب های مشترک افراد 
و شــرکت هایی که به بانک بدهی دارند اســتفاده کرده و مطالبات 

خود را تسویه کنند.«
وی افزود: »در گذشــته نیز برای اعطای تســهیلات کلان، بانک ها از 
افراد و شــرکت های مختلف وکالت می گرفتند که برای تســویه آن 
بتوانند از ســایر حســاب های آنان نیز استفاده کنند. دیگر به این کار 

نیز نیاز نیســت. این مصوبه بانک مرکزی شــرکت ها را مجبور خواهد 
کرد که خوش حســاب باشــند و در عمل به تعهدات خود بدعهدی 
نکننــد. زیــرا که بانک ها نیز با محدودیت منابع روبرو هســتند و اگر 
قرار باشد که همین منابع نیز به بانک بازنگردد، دیگر بانک نمی تواند 

به وظایف خود عمل کند.«
مجتهد با اشــاره به اینکه در حال حاضر بر اســاس شــیوه اعتبارسنجی به 
متقاضیان وام پرداخت می شــود، گفت: »حدود چند ماهی اســت که بر 
اساس نظام اعتبارسنجی که بانک مرکزی اعلام کرده، تسهیلات کلان و 
خرد داده می شود و این موضوع باعث شده که به هرکسی به اندازه توانی 
که دارد وام داده شود و مسئله عدم باز پرداخت وام ها نیز کمتر شده. این 

موضوع دردسر بانک ها را نیز بسیار کاهش داده است.«
ایــن مدیر اســبق بانکی اضافه کرد: «در گذشــته نیــز بانک ها در 
سیســتم های داخلی خود امضا های درجه یک، دو و ســه داشــتند 
که بر اســاس آن ها حد اعتباری شــرکت ها و افراد برای دریافت وام 
مشــخص می شــد. البته این موضوع و همچنین مراجعه بانک ها به 
محاکــم قضایــی برای طی روند زنده کــردن مطالبات، یک فرآیند 
طولانی است. ممکن است برای چند سال به درازا بکشد. اما حال با 
ایــن مصوبه جدید بانک مرکزی، به راحتی بانک ها می توانند خیلی 

راحتتر اقدام به پیگیری مطالبات خود کنند.«

این مصوبه نارضایتی زیادی ایجاد می کند
دست باز بانک ها برای برداشت طلب خود؛ بدهکاران بانکی دیگر در امان 
نیستند!سید حمید حسینی، دبیرکل اسبق اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
عراق در گفتگو با فرارو با اشاره به اینکه مصوبه اخیر بانک مرکزی نه شرعی 
است و نه قانونی، اظهار داشت: »این چیزی که بانک مرکزی ابلاغ کرده به 
بانک ها، معلوم نیست مبنایش چیست. زیرا بسیار سختگیرانه و انقباضی 
است و اینطور تصمیمات در بلندمدت به طور قطع تبعات جبران ناپذیری 
را به دنبال دارد. بنابراین در اتخاذ چنین مســائلی باید تمامی جوانب در 

نظر گرفته شود، اما در عمل چنین چیزی رخ نمی دهد.«
وی افزود: اگر این ابلاغیه بخواهد به صورت ســفت و ســخت دنبال شود، 
بســیاری از فعالین اقتصادی و تجار که در هیئت مدیره های شــرکت های 
بخش عمومی عضو هستند، دیگر چنین کاری را نخواهند کرد، زیرا اگر آن 
شرکت بدهی داشته باشد، بانک می تواند از حساب شخصی فرد نیز طلب 
خود را وصول کند. بنابراین در چنین شــرایطی، بســیاری از افراد ریسک 
چنین موضوعی را قبول نمی کنند.« حسینی گفت: »معاون قبلی دادستان 
کل کشور در چنین مواردی معمولاً ورود می کرد و جلوی آن را می گرفت، 
الان نیز اتاق بازرگانی باید به نمایندگی از بخش خصوصی ورود کرده و حتی 
در این زمینه برای جلوگیری از اجرای این مصوبه به دیوان عدالت اداری 
شکایت کند؛ زیرا که این مصوبه ضد بخش خصوصی است و گرفتاری های 
زیادی را برای تمامی کسب و کار های بخش خصوصی ایجاد خواهد کرد 
و نارضایتی زیادی را به وجود خواهد آورد.« این عضو اتاق بازرگانی ایران 
اضافه کرد: »به نظر نمی رســد بانک های مختلف به دلیل رقابت شــدیدی 
که باهم دارند، همکاری نزدیکی برای وصول مطالبات داشــته باشــند و 
این کار به همین راحتی ها نخواهد بود. در نهایت نیز باید توجه داشــت، 
اجرای این مصوبه فضای کســب وکار در کشــور را بسیار مخاطره آمیزتر از 
گذشته خواهد کرد. از سویی تصمیماتی که بانک مرکزی طی چند وقت 
گذشته اتخاذ کرده، از هیچ منطقی برخوردار نیست، زیرا این نهاد خود را 
بسیار حاکمیتی می داند و برای همین در تصمیمات خود هیچ مشورتی 

را انجام نمی دهد.«

گزارش

ضربه بزرگ فیلترینگ به تورهای ورودی

 کندی اینترنت بای جان
 صنعت گردشگری

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر سفر هوایی، 
گردشگری و زیارتی استان تهران از کندی اینترنت و 
تصویرسازی که این روزها از ایران در جهان می شود و 
تاثیر آن بر حوزه گردشگری سخن گفت و ادامه داد: 
بیش از ۹۰ درصد تورهای ورودی کنســل شــدند و 
شاهد رکود در گردشگری داخلی، خروجی و تورهای 

ورودی هستیم.
میر پویان رفیعی شــاد )رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی دفاتر سفر هوایی، گردشگری و زیارتی استان 
تهــران( با اشــاره بــه آنکه این روزهــا حال صنعت 
گردشــگری خوب نیســت، گفت: دو عامل ســبب 
حال بد گردشــگری ایران اســت. نباید فراموش کرد 
که گردشــگری به شــدت به اینترنت وابسته است. 
نخستین صنعتی که به حوزه الکترونیک و تکنولوژی 
ورود کرد، حوزه گردشگری است. در این میان دفاتر 
خدمات مسافرتی و گردشگری بیشترین استفاده را 
از این بخش می برند و درواقع کســب و کار آن ها در 
بســتر الکترونیک رقم می خــورد. به جرات می توان 
گفت، زمانی که بسیاری از کسب و کارها هنوز با بستر 
وب آشنایی نداشتند، صنعت گردشگری در این بستر 
فعالیت می کرد. حتا سیســتم های رزرواسیون ما در 

این بستر انجام می شود.
او ادامه داد: صنعت گردشگری با تکنولوژی آمیخته 
است. از این رو کندی سرعت اینترنت و فیلتر شدن 
اپلیکیشــن هایی که بخش عمــده ای از بار تبلیغات 
و فعالیت آژانســداران و فعالان گردشــگری بر روی 
آن ها انجام می شــد، آســیب های زیادی را متوجه 
صنعت گردشــگری کرده اســت. بسیاری از فعالان 
حوزه گردشــگری، باشــگاه مشتریانشان را در بستر 
ایــن اپلیکیشــن ها فعال کرده بودنــد و اکنون با به 
مخاطره افتادن این بســتر، از آنجایی که جایگزینی 
و جابه جایی به اپلیکشن جدید همواره با مقاومت از 
سوی مشتریان همراه است و قطعا زمان بر خواهد بود، 

مشکلات عدیده ای را به همراه آورده است.
رفیعی شــاد خاطرنشان کرد: علاوه بر فعالیت هایی 
که مطرح شــد، بارگذاری اطلاعات مسافرین و آنچه 
که باید در سایت ها انجام می شد در بستر وب انجام 
می شود حتا اطلاعات قراردادها، تورها و سفرها نیز از 
طریق همین اپلیکیشن ها ارسال می شد که در شرایط 
موجود مختل شده است. علاوه بر تورهای داخلی که 
با چنین مسائلی روبه رو شده اند در بحث تورهای نیز 
با چالش های فراوان همراه هستیم. چنانکه عملکرد 
نهادهــای متولی در غرب و واکنش هایی که نشــان 
دادند، به گونه ای ایران را جلوه می دهد که تصویری 
نامناسب از ایران است و این در ذهن گردشگران برای 

انتخاب ایران به عنوان مقصد سفر، تاثیرگذار است.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر سفر هوایی، 
گردشــگری و زیارتی اســتان تهران با اشاره به آنکه 
درحال حاضر آژانســداران و فعالان گردشــگری با 
کنســل شــدن و لغو تورهای ورودی همراه هستند 
که ضرر و زیان بســیاری را متوجه آن ها کرده اســت، 
گفت: گردشــگری ایران در حــوزه تورهای ورودی، 
دو فصــل پرمســافر دارد، بهــار و پاییز این دو فصل 
هســتند و عموما در اردیبهشــت و خرداد و مهر، آبان 
و آذر تعداد گردشــگران ورودی ما افزایش می یابد. 
بــا وجــود آنکه اکنون در زمان پر مســافر ایران قرار 
داریم و تورهای ورودی پاییز می توانست تامین کننده 
هزینه های سالانه ما باشد، اما عملا با لغو این تورها ضرر 
و زیان زیادی متوجه گردشــگری شده است. شرایط 
به گونه ای ســت که حتا نمی توانیم به ورود تورهای 
گردشــگران خارجی در اردیبهشــت سال آینده نیز 

امید داشته باشیم.
بــه گفتــه او، حدود ۸۰ تا ۹۰ درصد تورهای ورودی 
سفرشــان به ایران را کنســل کرده اند. گروهی که 
سفرشان را کنسل نکردند از آن جهت است که مدل 
اجرای تورهای ورودی به این شــکل اســت که بلیت 
عموما توســط کارگزار ما در کشــورها یا خود افراد 
تهیه می شــود از این رو برخی از گردشــگران برای 
آنکه خســارت و جریمه کنسلی ندهند سفرشان به 
ایران را لغو نکردند. اما برخی دیگر پرداخت خسارت 
را پذیرفتند و سفرشان را کنسل کرده اند. لغو تورهای 
ورودی علاوه بر آنکه با کنسلی رزرو هتل ها و پروازها 
همراه اســت، بیکاری راهنمایان گردشگری را نیز به 
همراه دارد. تمام اعضای زنجیره گردشــگری از این 

ضرر و زیان تاثیر می گیرند.
رفیعی شاد در ادامه به کندی صدور روادید برای اتباع 
ایرانی که قصد ســفر به کشــورهای خارجی را دارند 
اشاره کرد و گفت: آمار ریجکتی وعدم صدور روادید 
بیشــتر شده و این امر بر تورهای خروجی تاثیرگذار 
اســت. به نوعی می توان گفت، علاوه بر گردشــگری 
داخلی و تورهای ورودی، گردشــگری خروجی نیز با 
رکود روبه رو شده.رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی 
دفاتر سفر هوایی، گردشگری و زیارتی استان تهران 
با اشاره به آنکه بیش از ۳ هزار آژانس و دفتر خدمات 
مســافرتی کشور در تهران فعال هستند، درخصوص 
وضعیت این دفاتر در شــرایطی که گردشــگری با 
ضرر و زیان همراه شده اســت، گفت: شــاید تعداد 
دفاتر خدمات مســافرتی که به صورت کامل تعطیل 
کرده باشند زیاد نباشد، اما تعدیل نیرو بسیارزیاد است. 
درحالی که درصدد ایجاد اشــتغال هســتیم، با بروز 
چنین مشکلاتی، تعدیل نیرو اتفاق می افتد و بیکاری 
اوج می گیرد. بنگاه های اقتصادی با کاهش نیرو همراه 
هستند. بسیاری از فعالان گردشگری توان بازپرداخت 
اجاره ها و هزینه های جاری خود را هم ندارند. با توجه 
به شرایط موجود دور نیست زمانی که شاهد تعطیلی 
بسیاری از واحدهای فعال در حوزه گردشگری باشیم.

« ازنیمه تاریک واردات خودرو  گار گزارش » روز

رویایی بزرگ با چند مشکل تقریبا کوچک
 ماجــرای واردات خــودور کم کم دارد از آن 
تصور ایده آلیستی که در ابتدا داشتیم فاصله 
می گیرد. توضیحات ارائه شــده در یکی،دو 
روز اخیر نشــان می دهد ماجرا قرار نیســت 
حداقــل به آن ظرافت و ســادگی باشــد و 
منظور دوســتان از آزادسازی واردات خودرو 
پس از چهار ســال، در حقیقت صدور اجازه 
مشــروط برای ورود تعداد محدودی خودرو 
بــا ارزش حداکثر ۱۰ هزار یورو بوده. از همه 
مهمتــر دروازه ها قرار اســت به اندازه ای باز 
شــوند که چند واردکننده مشخص، بتوانند 
خودرو های محدودی را انتخاب کرده و برای 
عرضه، اول به بورس بکشــانند و تنها پس از 
کاغذ بازی و دنگ  و فنگ  مخصوص آن، دست 
مشتری برســانند. چندتایی ابهام بزرگ در 
ماجــرای واردات خــودرو وجود دارد که اگر 
عینک بدبینی را از چشممان برنداریم، قطع 

به یقین مایه دلسردی خواهند بود.

شماره یک | کی جرات دارد پا روی دم 
ایرانخودرو و سایپا بگذارد؟

 واردات خــودرو آنچنان کــه در ابتدا به نظر 
می رسید، آزادِ آزاد نمی شود. یعنی قرار است 
برای صدور مجوز واردات خودرو، مدل هایی 
انتخــاب شــوند که ارزش آن هــا نهایتا ۱۰ 
هزار یورو باشــد. اجازه بدهید ماشین حساب 
به دســت بگیریم و این قسمت را مثل کسی 
که قصد دارد مو را از ماســت بیرون بکشــد، 
با وســواس پیش ببریم. قیمت یورو در حال 
حاضر حدود ۳۲ هزار و ۸۰۰ تومان است. اصلا 
بیاییــد آن را ۳۳ هزار تومان در نظر بگیریم، 
چون با ۲۰۰ تومان الان آدامس هم دستتان 
نمی دهند. پس شد ۱۰ هزار تا ۳۳ هزار تومان. 
یعنــی ۳۳۰ میلیون تومان. اگر فرض کنیم 
دور دنیا را بگردیم و موفق شــویم ماشینی با 
این مشــخصات و این رنج قیمت پیدا کنیم، 
قطعا خوش شانش خواهیم بود، اما چه کسی 
قرار اســت جلوی غر و نق تولیدکننده های 

وطنــی را بگیرد که همیــن الان دارند کلی 
ماشــین نورچشــمی ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون 
تومان تولید می کنند؟ ســایپا، شاهین را در 
رنــج قیمت ۳۴۰ تا ۳۵۰ میلیون تومان دارد 
و کوییــک اتومــات را در بازار و کارخانه بین 
۲۷۸ تا ۳۰۰ میلیون خرید و فروش می کنند. 
بــازار محصولات ایرانخورو هم به این صورت 
است که سمند LX، سمند EF7، دنا پلاس، 
پــژو ۴۰۵، پــژو پارس، ۲۰۶، ۲۰۷ دنده ای و 
۲۰۷ اتومات، ســورن، رانا، تارا و... در همین 
محدوده قیمت )یا حتی بالاتر( قرار می گیرند. 
به نظر شــما اگر ماجــرای واردات خودرو با 
همیــن وضعیت فعلــی ادامه پیدا کند، دو تا 
کارخانه بزرگ و همیشه متوقع ایران ساکت 
می نشــینند تا واردکننده های تازه به دوران 
رســیده، ماشین های ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیونی 
خارجــی را مثل هوو سرشــان بیاورد؟ قطعا 

جواب منفی است!

شماره دو | کی گفته 10 هزار یورو با 350 
میلیون برابر است؟

واردات خودرو قرار است به شرط و شروطی 

آزاد شود. در قدم اول برای گزینه های انتخاب 
شــده، سقف قیمت تعیین کرده اند. ۱۰ هزار 
یورو که الان می دانیم با فرض هر یورو از قرار 
۳۳ هزار تومان، تقریبا می شود ۳۰۰ تا ۳۵۰ 
میلیون تومان. بعد هم زحمت کشیده اند، منت 
ســر ما گذاشته اند و یک فهرست هشت تایی 
از گزینه هــای در حــال حاضر موجود تهیه 
کرده انــد. طبق اظهارات ســخنگوی وزارت 
 ،CS35 صمت، خودرو هایــی نظیر چانگان
میتسوبیشی میراژ، MG6، MG3، هیوندای 
i10، هیونــدای اکســنت، ســیتروئن C3 و 
همین طور محصولی از کمپانی فولکس واگن 
که از آن با عنوان سئات یاد شده در فهرست 
اولیه قرار دارند. اگر دســتتان توی کار باشد، 
نگاهی به فهرســت اعلام شده کافی است تا 
بفهمیــد یک جــای کار می لنگد. چطوری؟ 
اجازه بدهید موضوع را با هم بررســی کنیم. 
چانگان CS35 از جمله خودرو هایی است که 
در بازه قیمت هشت هزار و ۸۲۰ تا ۱۳ هزار و 
۶۵۰ دلار عرضه می شود. ارزش میتسوبیشی 
میــراژ را بایــد بین ۹ هــزار و ۷۶۶ دلار تا ۱۱ 
 MG6 هزار و ۶۳۸ دلار دانست. قیمت خودرو

بیــن ۹ هزار و ۱۰۰ تــا ۱۸ هزار و ۴۸۰ دلار 
اســت و MG3 را در بــازه قیمــت ۱۰ هزار و 
۵۰ تــا ۱۴ هــزار و ۷۰۰ دلار قرار می دهند. 
بالاخــره هیوندای i10 را داریم که قیمت آن 
حــدود ۹ هــزار و ۳۰۰ تا ۹ هزار و ۵۰۰ دلار 
است. مشکل اینجاست که تمام این خودرو ها 
آنچنان با بازار ایران غریبه نیستند و قبلا هم 
افتخار آشنایی شان نصیب مان شده بود. اگر 
زحمت بکشــید و سری به بازار بزنید متوجه 
می شوید قیمت هیوندای اکسنت کوچولوی 
دوست داشــتنی به حدود یک میلیارد تومان 
می رسد. سیتروئن C3 را حدود یک میلیارد و 
۳۸۰ میلیون می فروشند. برای میتسوبیشی 
میراژ کارکرده باید حدود ۷۰۰ میلیون تومان 
پیاده شــوید. قیمت ام جی ۶ کارکرده تقریبا 
۷۸۰ میلیون و قیمت هیوندای i10 و چانگان 
CS35 چینــی در بــازار ایران ۶۵۰ میلیون 

تومان است. متوجه ماجرا هستید؟

شماره سه | یک مسئله کوچولو و حتی تا 
حدودی به ظاهر ساده

واردات خودرو قرار است دست خیلی ها را وارد 

بازی کند تا خدای نکرده خاطر کسی آزرده  
نشــود. نگاهی به فهرست شرکت های مجاز 
نشان می دهد، ســایپا، پارس خوردو، سایپا 
سیتروئن، کرمان خودرو، خودروسازی فردا، 
مکث موتور، آرین موتور پویا، بهمن خودرو، 
ایرانخــودرو، ایرتویــا و دیار خودرو تا الان در 
فهرســت قرار گرفته اند و البته ته لیســت باز 
است تا هرکسی احساس کرد از خان بی دریغ 
نعمت پیش رو محروم مانده، سرش بی کلاه 
نماند. بخشــی از این دوســتان در عین حال 
که خودرو وارد می کنند، همین حالا دستی 
بر آتش تولید دارند و به نوعی ســرگرم مهیا 
کردن شرایط هستند تا سال آینده یک سری 
محصول را به نام محصول داخلی با برچسب 
خودرو اقتصادی شــش هزار دلاری )حدود 
۲۰۰ میلیــون تومــان( روانه بــازار کنند. 
پــارس خودرو P30، یک ســدان در کلاس 
C محســوب می شود که مدل کپی شده رنو 
تندر ۹۰ است. آریا که قرار بود چیزی شبیه 
برلیانس h320 باشد، سال آینده با موتور تیبا 
به بازار می آید. ایرانخودرو، محصولی مشــابه 
MG3 را با نام TF21 رونمایی کرده. ســهند 
خودرو دیگر سایپاســت که در نمایش اولیه 
نمونه ای بزک شده از ساینای خودمان به نظر 
رسید. انشــاالله که کار درست پیش می رود 
و تمام این خودرو ها در صحت و ســلامت از 
خط تولید خارج می شــوند و مردم را راضی 
نگــه می دارند، اما تجربه نشــان داده بعضی 
شــرکت های ایرانــی، پــس از عوض کردن 
چــراغ و جلــو پنجره و نهایتــا اضافه کردن 
چندتــا کلید روی غربیلک فرمان، شــیطان 
توی جلدشــان می رود و علاوه بر نامگذاری 
جدید، ســاختار قیمت گذاری را هم از بیخ و 
بن به هم می زنند. شما فکر می کنید سهند با 
خرجی که طراحی قالب ها روی دست سایپا 
گذاشــته با همان قیمت ۲۰۰ میلیون ساینا 
عرضه شــود؟ عمرا! بیایید دعا کنیم به بهانه 

واردات، قیمت همین ها را بالا نبرند.

خبر ویژه

 عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و احســان 
خانــدوزی وزیــر امور اقتصاد و دارایی، طرح حمایت از کســب و 
کارهای اقتصاد دیجیتال کشــور که در ششمین جلسه کارگروه 
ویژه اقتصاد دیجیتال، برای حمایت از کســب و کارهای فضای 

مجازی تدوین و به تصویب رسیده بود را رونمایی کردند.
این طرح به منظور حمایت از کســب و کارهای اینترنتی که در 
سکوهای داخلی اقدام به فعالیت می کنند بعد از برگزاری جلسات 
فشرده ی بررسی و هماهنگی میان نهادهای اجرایی، چون وزارت 
ارتباطات، وزارت اقتصاد، وزارت صنعت، وزارت ارشــاد، سازمان 

برنامه و بودجه، صداوسیما و بانک مرکزی و در نهایت تصویب در 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال، دیروز )سه شنبه( رونمایی شد.

در این آیین نامه که در قالب ۱۴ ماده به تصویب رســیده اســت، 
حدود بیســت نوع امکان و حمایت قانونی جدید برای ســکوها و 
کســب و کارهای اینترنتی پیش بینی شــده اســت که در قالب 
تکالیفی برای دستگاه های مختلف در قالب این آیین نامه متبلور 
شــده اســت. در این آیین نامه برای ســکوهای کســب و کاری 
مشــمول، تســهیلاتی همچون امکانات متنوع پرداخت، فراهم 
کردن زیرســاخت های ســخت افزاری، برخــورداری از مزایای 

اســتقرار در پارک های علم و فناوری، تبلیغ در ســازمان صدا و 
سیما و ... پیش بینی شده است.

برخورداری از معافیت ها و تسهیلات مالیاتی، عدم نیاز به مجوز 
فعالیت، بســته های تبلیغاتی متنوع در پلتفرم های مشــمول و 
سازمان صدا و سیما برای بازیابی شبکه مشتریان کسب و کارها، 
تسهیلات بانکی، امکان استفاده از اکانت افراد در سکوهای داخلی 
در اعتبارســنجی بانک ها و پذیرش آن به عنوان وثیقه بانکی و 
چندین امکان دیگر، از جمله تســهیلاتی اســت که برای کسب 
و کارهای فعال در سکوهای مشمول در نظر گرفته شده است.

ح حمایت از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال کشور رونمایی شد طر

ازمعافیت مالیاتی تا پذیرش اکانت شبکه های اجتماعی به عنوان وثیقه بانکی
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نفت و انرژی 4

پای روس ها به میدان های نفتی ایران باز شد

بازی برد- برد ایران و روسیه

کوتاه از انرژی

بین الملل

پیش بینی اوپک از رشد 
 بیشتر تقاضای جهانی 

برای نفت
اوپک در گزارش دورنمای نفت جهان 
۲۰۲۲، دورنمــای تقاضــای جهانی 
برای نفت در میان مدت و بلندمدت را 
افزایش داد.اوپک در این گزارش اعلام 
کرد تقاضای جهانی برای نفت ســال 
آینده به ۱۰۳ میلیون بشــکه در روز 
خواهد رســید که ۲.۷ میلیون بشکه 
در روز افزایش در مقایســه با ســال 
۲۰۲۲ نشــان می دهــد ۱.۴ میلیون 
بشــکه در روز بیشــتر از پیش بینی 
سال گذشــته این گروه برای ۲۰۲۳ 
است.اوپک دورنمای تقاضا برای نفت 
در میان مدت، تا ســال ۲۰۲۷ را بالا 
بــرد و دورنمای تقاضا برای نفت را تا 
پایــان این مدت به میزان دو میلیون 
بشکه در روز در مقایسه با پیش بینی 
سال گذشته، افزایش داد.دلیل پیش 
بینــی بالاتر اوپک از تقاضای جهانی 
بــرای نفــت، بهبود تقاضایی اســت 
که امســال و ســال آینده پیش بینی 
می شود و تغییر تمرکز از گذار انرژی 
به امنیت انرژی اســت.اوپک اکنون 
انتظار دارد تقاضا برای نفت در ســال 
۲۰۳۰ به ۱۰۸.۳ میلیون بشــکه در 
روز برســد کــه بالاتــر از پیش بینی 
سال گذشته اوپک برای سال ۲۰۲۳ 
است. در بلندمدت، اوپک انتظار دارد 
تقاضــای جهانی برای نفت در ســال 
۲۰۴۵ به ۱۰۹.۸ میلیون بشــکه در 
روز صعــود کند کــه بالاتر از ۱۰۸.۲ 
میلیون بشــکه در روز اســت که این 
گروه ســال گذشته پیش بینی کرده 
بود.اوپک انتظار دارد ســهم بازار این 
گروه افزایش پیدا کند اما تولید اوپک 
در سال ۲۰۲۷ نسبت به سال ۲۰۲۲ 
کمتر خواهد شد.در گزارش بازار نفت 
ماهانه این گروه که ۱۲ اکتبر منتشر 
شد، اوپک برآوردش از رشد تقاضای 
جهانی برای نفت در ســال ۲۰۲۲ را 
با اشاره به قرنطینه های کووید چین، 
موانع اقتصادی در اقتصادهای توسعه 
یافته و فشــارهای تورمی در سراسر 
جهان، به میزان ۴۶۰ هزار بشــکه در 

روز کاهش داد.

 رکورد درآمد آرامکو 
 برای دومین بار 

شکسته شد
 غول دولتی آرامکوی سعودی با وجود 
این که جریان نقدی ۴۵ میلیارد دلار 
تولیــد کرد، پرداخت ســود نقدی به 
سهامداران در سه ماهه سوم را تغییر 
نداد و ۱۸.۸ میلیارد دلار نگه داشت. 
برای نخســتین بار از ابتدای ســال 
۲۰۲۰، نسبت بدهی به سهام آرامکو 
منفی شد که گویای بهبود چشمگیر 
شــرایط کسب و کار برای این شرکت 
از زمان آغاز پاندمی کووید ۱۹ است.

درآمد خالص آرامکو در سه ماهه سوم 
۴۲.۲ میلیارد دلار بود که در مقایسه 
با رکورد ۴۸ میلیارد دلار در سه ماهه 
دوم، کمتر بود اما بر مبنای ســال به 
سال، ۴۰ درصد افزایش داشت.قیمت 
نفت از بالاترین رکورد ۱۴ ســاله که 
در مارس ثبت شــد، تحت تاثیر رشد 
تورم و تحکیم سیاست پولی از سوی 
بانک های مرکزی بزرگ جهان، عقب 
نشینی کرده است. با این حال، بهای 
معامــلات برنت امســال بیش از ۲۰ 
درصد رشــد داشته است و حدود ۹۴ 
دلار در هر بشکه معامله می شود.امین 
ناصــر، مدیرعامل آرامکو در بیانیه ای 
اعلام کرد: اگرچه قیمت جهانی نفت 
طــی ایــن مدت، تحــت تاثیر تداوم 
ابهامات اقتصادی قرار گرفت اما نگاه 
بلندمدت ما این است که تقاضا برای 
نفــت تا پایان دهــه جاری، همچنان 
رشــد خواهد کرد.بخش بالادســتی 
آرامکو همچنان عملکرد قوی نشــان 
داد و درآمد ناخالص ۷۸ میلیارد دلار 
را گــزارش کرد. واحد پایین دســتی 
این شرکت که مسئول پالایش، مواد 
شــیمیایی و توزیع ســوخت است، 
ضــرر ناخالص ۱.۱ میلیــارد دلار را 
در مقایســه با سود چهار میلیارد دلار 
در مدت مشابه سال گذشته، داشت.
آرامکــو اعلام کرد ایــن نتایج تحت 
تاثیر زیــان ارزیابی مجدد موجودی 
بــه دلیل کاهش قیمت فرآورده های 

پالایشی بود. 

: مدیرعامل توانیر

برق ایران به ترکیه می رسد
مدیرعامل توانیر گفت: بر اساس برنامه ریزی ها 
و اقدامــات صورت گرفتــه، نهایتا تا پنج ماه 
آینده برق ایران به ترکیه صادر می شود.آرش 
کردی ، با بیان اینکه در حال حاضر به ترکیه 
صادرات برق نداریم و در مرحله تســت و راه 
اندازی پســت بک تو بک وان هستیم، اظهار 
کرد: اجرای این طرح پیشرفت خوبی داشته و 
اگر به بهره برداری برسد می توانیم صادرات را 
آغاز کنیم. تا کنون نیز ۶۰ تا ۷۰ درصد مرحله 
آزمایشــی را طی کره است.وی با بیان اینکه 
درحال حاضر وضعیت صادرات برق مطلوب 
اســت، اظهار کــرد: مطابق قراردادهای بین 
المللی صادرات انجام می شود، منع و مانعی 
برای صادرات وجود ندارد و به تعهداتمان در 
این زمینه پایبند هستیم.مدیرعامل شرکت 
توانیر با اشــاره به میزان صادرات برق، گفت: 
اکنون میزان صادرات برق حدود ۷۰۰ تا ۸۰۰ 
مگاوات اســت.کردی با اشاره به لزوم وجود 
صادرات در کشور، اظهار کرد: مبادلات برق 
اهمیت زیادی دارد و با توجه به این که ایران 
کشــوری انرژی خیز است می توانیم از منابع 
و ظرفیت های موجود در این بخش استفاده 
کنیم، تنها سه ماه در سال دچار محدودیت 
هســتیم، لذا باید سیاســت های صادراتی را 

حفظ کنیم و این به نفع کشور است.

رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان 
 فرآورده های نفت، گاز 
و پتروشیمی اظهار کرد:

 چالش های کرسنت 
در برنامه گازیِ اقلیم کردستان

رئیــس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی گفت: 
مطابق قانون اساســی عــراق و رای دادگاه، 
دولــت موافق قراردادهای مســتقیم اقلیم 
کردســتان با شرکت های عظیم نفتی نیست 
و مدتی اســت که این موضوع جدی شــده و 
حتی قراردادهایی کــه اقلیم برای صادرات 
گاز بــه ترکیــه منعقد کــرده در هاله ای از 
ابهام قرار دارد. ســیدحمید حسینی ، درباره 
قرارداد گازی اقلیم کردستان با داناگاز امارات 
جهت توسعه میدان گازی این منطقه اظهار 
داشت: شرکت داناگاز از سال ۲۰۰۷ با اقلیم 
کردســتان وارد قرارداد شد و در یک میدان 
در سلیمانیه به اسم کورومور سرمایه گذاری 
کرد و طی سال ها توانسته تولید از میدان را 
به حدود ۶۰۰ میلیون فوت مکعب برســاند 
و برنامه دارد در حد یک میلیارد متر مکعب 
گاز تولیــد کنــد کــه می تواند بــه میزان ۵ 
هــزار مگاوات نیروگاه های عراق را پوشــش 
دهد. ســال ۲۰۲۰ هم قرارداد دیگری برای 
افزایش سرمایه گذاری ۷۵۰ میلیون دلاری 
را پیش بینی کرده و این نشــان می دهد این 
شــرکت برنامه های زیادی را برای حضور در 
بازار عراق و بخصوص اقلیم کردســتان دارد.
وی افزود: اکنون پروژه کورومور اجرایی شده 
در حال تولید گاز است، البته از سال گذشته 
چندیــن بار مورد حملات راکتی گروه هایی 
قرار گرفته که مشــخص نیست از گروه های 
طرفــدار ترکیه بوده و یــا اختلافات داخلی 

است. 

رییس ایرانی کمیسیون مشترک اقتصادی 
کید کرد؛ ایران و روسیه تأ

 حمایت وزارت نفت 
 برای توسعه روابط ایران 
و روسیه در همه بخش ها

رییس ایرانی کمیســیون مشترک اقتصادی 
ایران و روسیه گفت: وزارت نفت به عنوان متولی 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
دو کشــور افــزون بر تلاش برای گســترش 
همکاری های راهبردی در حوزه های مختلف 
انــرژی، از همکاری بین تمامی وزارتخانه ها، 
ارگان ها و ســازمان ها و شــرکت های ایرانی 
و روســی حمایت می کند.جــواد اوجی در 
آییــن افتتاحیه شــانزدهمین کمیســیون 
مشــترک اقتصادی جمهوری اسلامی ایران 
و فدراســیون روســیه ضمن تشکر از دولت 
روسیه و برگزارکنندگان این نشست، با اشاره 
به اینکه ایران و روسیه دو همسایه بزرگ در 
منطقه هســتند که اشتراکات گسترده ای در 
زمینه های جغرافیایی، سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی دارند، تصریح کرد: خوشــبختانه با 
عنایت به عزم و اراده مقام های عالی دو کشور 
در ملاقات ها و مذاکره های ســال های اخیر، 
مناســبات دو و چندجانبه در راستای تأمین 
منافع مشترک و کمک به تأمین ثبات، صلح و 
امنیت منطقه ای و بین المللی از روندی رو به 
رشد برخوردار است که مطمئن هستم تداوم 
و تعمیق خواهد یافت.وزیر نفت افزود: وزارت 
نفت به عنوان متولی کمیســیون مشــترک 
همکاری های اقتصادی دو کشــور افزون بر 
تلاش برای گسترش همکاری های راهبردی 
در حوزه های مختلف انرژی، از همکاری بین 
تمامی وزارتخانه ها، ارگان ها و ســازمان ها و 
شرکت های ایرانی و روسی حمایت می کند.

همــکاری ایران و روســیه مدتی اســت که رنگ 
جدیدی به خود گرفته و چارچوب های محکم تری 
را پیدا کرده است، وزیر نفت  نیز از سرمایه گذاری 
۴.۵ میلیارد دلاری پیمانکاران و ســرمایه گذاران 
روس در ۷ میــدان نفتی ایران خبر داد، موضوعی 
کــه به عنوان یک بازی دو ســر بــرد برای هر دو 
کشور شــناخته می شود.شــانزدهمین نشست 
کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و روسیه از 
هشتم آبان ماه به مدت سه روز در روسیه آغاز شده 
کــه همکاری های فناورانه و آموزشــی با توجه به 
شرایط جدید و نیازهای دو طرف یکی از محورهای 
عمده این نشست است و دو کشور بر آن تأکید دارند 
کــه در حوزه های مختلف به یکدیگر کمک کنند. 
افزون  بر این، ساخت تجهیزات صنعت نفت همراه 
با انتقال فناوری و اســتفاده از توان شــرکت های 
ایرانی از دیگر محورهای مهمی بود که در نشست 
کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و روسیه در 
بخش نفت و گاز پیگیری شــد تا تجهیزات مورد 
نیاز روس ها در این حوزه از سوی شرکت های ایرانی 
تأمین شود؛ این مورد در یادداشت تفاهمی لحاظ 
شده است.تفاهم نامه توسعه میدان های مشترک 
نفت و گاز ایران که میان شرکت ملی نفت ایران و 
گازپروم امضا شده بود نیز در حاشیه این کمیسیون 
مشترک از سوی معاونان وزیران دو کشور پیگیری 
و قرار شد برنامه زمان بندی برای اجرایی شدن آن 
از سوی دو طرف نهایی شود. همچنین روسیه در 
این نشســت ها ابراز امیدواری کرد که تفاهم ها و 
توافق نامه هایی را که در حوزه نفت با ایران داشته 
اســت،   ســریع تر به مرحله اجرا برساند.روسیه در 
شــانزدهمین نشســت کارگروه های کمیسیون 
مشــترک اقتصادی ایران و روسیه ابراز امیدواری 
کــرد که تفاهم ها و توافق نامه هایی را که در حوزه 
نفت با ایران داشــته است، سریع تر به مرحله اجرا 
برساند، همچنین در این نشست  توافق های بسیار 
خوبی در حوزه آب و برق انجام شد تا روند اجرای 
پروژه هایی که در ایران در حال اجراســت از سوی 
روس ها تســریع شــود. آنطور که جواد اوجی وزیر 

نفت گفته تاکنون ســرمایه گذاران و شرکت های 
روس قــرارداد ۷ میــدان نفتی و گازی را با ایران به 
ارزش ۴.۵ میلیــارد دلار نهایی کرده اند که بعضی 
از پروژه ها تاکنون ۷ تا ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته اند.وی با بیان اینکه به زودی با جمع بندی های 
انجام شده اسناد کلی توافق ها بین دو کشور امضا 
خواهد شــد، هیچ زمانــی در تاریخ این قدر روابط 
ایران و روســیه به هم نزدیک نبوده اســت، گفت: 
بایــد همه ما از ایــن فرصت طلایی در حوزه های 
انرژی، حمل ونقل، اقتصادی، صنعت، بهداشــت و 
درمان، بانکی و ... استفاده کنیم. وزیر نفت با اشاره 
تحریم های احتمالی روسیه در ماه ژانویه از سوی 
آمریکا و اتحادیه اروپا گفت: سال هاست که ایران 
با چنین تحریم هایی روبه رو است، بنابراین فرصت 
خوبی است تا بتوانیم تحریم ها را با کمک دو کشور 
بلااثر کنیم. بی شــک بعضی از مسائل مطرح شده 
در مذاکرات اقتصادی میان ایران و روســیه برای 
اجرایی شــدن به حمایت مجلس شورای اسلامی 
نیاز دارد که امیدواریم این مهم نیز انجام شــود.   
گســترش همکاری های دوجانبه ایران و روســیه 
تحریم هــای بین المللــی را بی اثــر خواهد کرد.

اوجی با اشــاره به برگزاری پیش جلسه هماهنگی 

با نماینــدگان کارگروه های مختلف طرف ایرانی 
کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و روســیه 
برای بررســی اسناد تدوین شده به منظور مذاکره 
و امضای ســند نهایی همکاری های تهران-مسکو 
گفت: در چند ماه گذشــته در قالب کارگروه های 
مختلــف بحث های مربوط به حوزه بانکی، انرژی، 
حمل ونقل، بهداشت، اقتصادی و ... با وزارتخانه ها و 
دستگاه های ذی ربط در محل وزارت نفت پیگیری 
شــده است، هم زمان با این نشست ها مسئولان و 
مقام های روس با سفر به ایران برای ارتباط بیشتر 
نشست هایی را با مسئولان ایرانی داشته اند که در 
این زمینه سفارت ایران در روسیه کمک شایانی به 
وزارت نفت داشته است.وزیر نفت به ظرفیت های 
ایران و روسیه در حوزه های مختلف و تحریم بودن 
دو کشور اشاره کرد و گفت: دو کشور می توانند با 
همــکاری یکدیگر تحریم های بین المللی را بی اثر 
کنند و فردا در شــانزدهمین نشســت کمیسیون 
مشترک اقتصادی دو کشور توافق ها و تصمیم های 
دو طــرف نهایــی و امضا خواهد شــد، ضمن آنکه 
توافق نامه ای کلی نیز بین دو کشور امضا می شود.   
در آینده سطح روابط دو کشور روزبه روز به ویژه در 

حوزه اقتصادی افزایش می یابد.

 استقبال سرمایه گذاران روسی برای حضور 
در هاب های پتروشیمی، نفت و گاز ایران

در نشســت هیئت های تجاری ایران و روســیه 
ظرفیت ها و مشــوق های قانونی و بالقوه مناطق 
آزاد تجاری ایران برای طرف های روسی به خوبی 
بازگو شده و آنطور که نصرالله ابراهیمی سرپرست 
دبیرخانــه شــورای عالی مناطــق آزاد تجاری، 
صنعتــی و ویژه اقتصادی گفته در این نشســت 
ســرمایه گذاران روسی برای حضور در هاب های 
پتروشــیمی، نفــت و گاز، فرودگاهــی و... ایران 
اســتقبال کردند.   همان طور که پیش از این از 
دولت فدرال روسیه درخواست کرده بودیم در این 
جلســات شاهد حضور شرکت های بزرگ روسی 
در حوزه های مختلف بودیم که خوشبختانه این 
شــرکت های روسی مذاکرات اقتصادی جدی با 
همتایــان ایرانی خود در زمینه ســرمایه گذاری 
مشــترک در طرح هــای میان دو کشــور انجام 
دادند.وی ادامه داد: در نشست هیئت های تجاری 
ایران و روســیه شاهد حضور معاون وزیر توسعه 
اقتصادی روســیه، رئیس اتاق بازرگانی روسیه و 
نمایندگان تجاری ایران در روســیه و نمایندگان 
تجاری روســیه در ایران بودیم. در این نشســت 
حاضران بر تقویت روابط اقتصادی و دیپلماتیک، 
حمایت از سرمایه گذاران دو کشور تأکید کردند، 
ضمن آنکه توانســتیم در این نشست ظرفیت ها 
و مشوق های قانونی و بالقوه مناطق آزاد تجاری 
کشورمان را برای طرف های روسی به خوبی بازگو 
کنیم که با اســتقبال سرمایه گذاران روسی برای 
حضــور در هاب های پتروشــیمی، نفت و گاز و 
فرودگاهی و... مواجه شــد.در این نشست طرف 
روس و ایــرای از تمایــل اخود برای اســتفاده از 
ظرفیت های موجود در ساخت و تأمین کالا میان 
دو طرف خبر داند،  برزو قنبری مدیر پشتیبانی 
ســاخت و تأمین کالا شــرکت ملی نفت ایران 
در ایــن رابطــه گفت: پیش از این نشســت های 
فشرده ای برای تفاهم نامه ایران و روسیه در زمینه 

همکاری های مشترک برگزار شده بود.

یک کارشــناس انرژی با اشــاره به اینکه ســبد مصرف انرژی ایران 
متنوع نیســت گفت: طبق آمار ارائه شــده از ســوی مسئولین در 
فصول سرد سال، روزانه ۲۵۰ الی ۳۰۰ میلیون متر مکعب کمبود 
گاز وجود دارد.صالح رحیمی  گفت: طبق آمار ارائه شــده از ســوی 
مســئولین در فصول ســرد سال، روزانه ۲۵۰ الی ۳۰۰ میلیون متر 
مکعــب کمبــود گاز وجود دارد؛ در واقــع حدود ۸۰۰ میلیون متر 
مکعب گاز تصفیه شــده که پروژه ی پالایشگاهی است، ولی حدود 
۷۰۰ میلیون متر مکعب در بخش خانگی مصرف می شــود و عملًا 
گازی برای نیروگاه ها، پتروشــیمی ها و… باقی نمی ماند و به این 

ترتیب شــاهد کاهش تولید برق در فصل زمستان می شویم.صالح 
رحیمی در ادامه افزود: مشکلات ذکر شده به دلیل مبنا قرار گرفتن 
گاز در ســبد انرژی کشــور و عدم تنوع کافی در این سبد است، که 
سیاستی نادرست محسوب می شود، البته وجود این سیاست طی 
سال های گذشته به دلیل بزرگ بودن میادین گازی و قرار گرفتن 
ایران در رتبه ی دوم ذخایر اثبات شده در دنیا بود.وی متذکر شد: 
با توجه به این نکته که توســعه ی میادین گازی همگام با مصرف 
آن پیش نرفت و شــاهد مصرف شــتابان گاز بودیم، در حال حاضر 
با ناترازی گاز مواجه شــده ایم.رحیمی عنوان کرد: مصرف گاز در 
ایران نسبت به مصرف متوسط جهانی بسیار بیشتر است، مصرف 

مبتنی بر گاز درفصول ســرد و پیک مصرف و توســعه ی صنایع و 
نیروگاه های برق نیز بر همین مبنا سبب آسیب پذیر شدن کشور 
در بخش گاز شــده اســت.این کارشناس در ادامه افزود: همچنین 
باید گفت مصرف بالای گاز خانگی لزوماً به دلیل بد مصرفی مردم 
نیست بلکه باید این نکته را در نظر گرفت که گاز به طور مستقیم 
و از طریق لوله کشــی به مصرف کننده ی نهایی می رســد و این 
موضوع خود تلفاتی دارد، از طرفی عدم رشــد در بهره وری نســبت 
به میزان مصرف، ســبب افزایش آن شــده، در واقع عدم ساختمان 
ســازی متناسب با برچسب و اســتاندارد نبودن وسایل گرمایشی 

سبب هدر رفت انرژی می شود.

یک کارشناس انرژی:

سبد مصرف انرژی ایران متنوع نیست

خبر  ویژه

بر اساس گزارش های آماری صنعت برق؛

کشور از 89 هزار مگاوات  ظرفیت تولید برق 
فراتر رفت

در حال حاضر ظرفیت شبکه سراسری کشور 
۸۹ هزار و ۳۶۹ مگاوات است که از این مقدار 
۷۲ هزار و ۶۱۴ مگاوات معادل ۸۱ % توســط 
نیروگاه های حرارتی تأمین می شود.افزایش 
ظرفیــت نیروگاهی کشــور یکــی از اهداف 
مهم دولت ســیزدهم است و بر همین اساس 
»علی اکبــر محرابیان« وزیر نیروی این دولت  
در برنامه های خود افزایش ۳۵ هزار مگاواتی 
ظرفیت نیروگاهی را عنوان کرده اســت.البته  
برنامه  دولت در ســال اول آغاز بکار خود، به 
مــدار آوردن ۶ هزار مــگاوات ظرفیت جدید 
تولیــد بــرق بوده .این برنامه اکنون به مرحله 
اجرا درآمده اســت و افزایش ۶ هزار مگاواتی 
محقق شده است.بر اساس گزارش های آماری 
صنعت برق،  پیک تقاضای امسال در روز ۲۹ 
تیرماه  ساعت ۱۵:۱۸ معادل با ۶۹ هزار و ۲۷۷ 
مگاوات  بوده که نیروگاه های حرارتی  و اتمی 
با تولید ۵۱ هزار و ۱۸۰ مگاوات و نیروگاه های 
برقابــی و تجدیدپذیــر با تولید ۷ هزار و ۵۵۷ 
مــگاوات مجموعــاً ۵۸ هزار و ۷۳۴ مگاوات از 
این نیاز را تأمین کرده اند. این رقم نسبت به روز 
پیک ســال قبل، بیش از ۷درصد رشد داشته 

است.یکی از دستاوردهای دولت سیزدهم در 
تأمین برق پایدار دوره اوج بار ســال ۱۴۰۱، 
انجــام به موقع تعمیرات واحدهای نیروگاهی 
بــه میــزان ۹۳ هزار و  ۶۴۱ مگاوات بود که با 
موفقیت اجرا شــد.با انجام به موقع تعمیرات 
نیروگاهــی و اقدام هــای مدیریتــی، ضریب 
آمادگی نیروگاه های حرارتی در دوره اوج بار 
امسال به ۹۸ درصد بالغ شد.روزهای اخیر وزیر 
نیرو در این باره گفت: در یک سال گذشته با 
برنامه ریزی، مدیریت و تلاش انقلابی فعالان 
صنعت برق توانســته ایم ۶ هــزار مگاوات به 
ظرفیت نیروگاه های کشــور بیفزاییم که این 
رقم پیش ازاین حتی در بهترین شرایط مالی 
کشور نیز محقق نشده بود.علی اکبر محرابیان  
با تأکید بر اینکه ضریب آمادگی نیروگاه های 
حرارتی کشــور تابستان امسال به رکورد ۹۸ 
درصد رســیده اســت، افزود: برای دستیابی 
بــه این مهم نیز تعمیــرات تمامی واحدهای 
نیروگاهــی در موعد مقرر به انجام رســیده و 
تجهیز منابع انســانی و مدیریتی صنعت برق 
نیز برای اســتفاده حداکثری از این ظرفیت 

عظیم آماده شده بود.

آژانس بین المللی انرژی خبر داد؛

 ایران سکاندار 
مصرف انرژی در جهان

بر اســاس اطلاعات آژانس بین المللی انرژی، 
ایران در رتبه اول شــدت مصرف انرژی جهان 
قرار دارد.بر اســاس آمار منتشــر شده، شدت 
مصرف انرژی در کشور ما تقریباً ۱۵ برابر ژاپن، 
بیش از دو برابر چین و ۲.۵ برابر متوسط جهانی 
اســت. اکنون بیــش از ۸۰ درصد حامل های 
مصرف شــده در ایران سوخت فسیلی هستند 
و بایــد در ســبد مصرف انــرژی از انواع انرژی 
به خصوص انرژی های پاک مانند هســته ای، 
خورشــیدی و باد اســتفاده شــود اما به رغم 
ظرفیت بالای بسیاری از مناطق کشور، سرعت 
به کارگیری آن بســیار پایین اســت و حتی در 
نیروگاه هــای تولید بــرق نیز به اندازه ی کافی 
از گاز اســتفاده نمی شــود.در ایران بیش از دو 
برابر متوسط جهانی برای کالا و خدمات انرژی 
مصرف شــود و روند مصرف ســالانه بر خلاف 
روند شــدت مصرف در ســایر کشورهای دنیا 
که کاهشــی هستند، صعودی است. آنطور که 
مصطفی رجبی مشــهدی - سخنگوی صنعت 
بــرق اعلام کــرده: مهمترین دلیــل افزایش 
مصــرف انرژی در ایران مربوط به پایین بودن 
نرخ انرژی ســوخت است که مجلس در بخش 

اصــلاح یارانه های انــرژی مصوبات مهمی در 
بودجه سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ برای حل این 
موضــوع تصویب کرده.به گفته وی امیدواریم 
بــا اقدامــی که مجلس تحت عنــوان معاونت 
راهبــردی پیش گرفتــه، بتوان روی مدیریت 
ســمت تقاضا و مصرف تمرکز بیشتری داشته 
باشیم.وی در خصوص وضعیت تامین برق در 
زمســتان گفت: مردم همیشه همکاری خوبی 
با صنعت برق داشــته اند و تابســتان امسال به 
واقع نتیجه همکاری مردم را دیدیم و امیدواریم 
در زمســتان نیز با مصرف درســت برق و گاز 
بــه این همــکاری ادامه دهند تا بتوانیم تامین 
برق پایدار را داشــته باشیم می توان مشکلات 
تامیــن انرژی را به چهار بخش تقســیم کرد، 
عدم توجه به مصرف بهینه انرژی در خانوارها، 
اماکن دولتی، شــرکت ها و بطور کلی کلیه ی 
بخش های جامعه، نبود اهتمام جدی در کلیه  
ســطوح جامعه جهت جایگزینی اســتفاده از 
انرژی های پاک ، فقدان زیرســاخت های لازم 
مشــکلات در دسترســی و تامین تکنولوژی و 
تجهیزات مورد نیاز که بخش اعظم آن مربوط 

به تحریم هاست.
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5بانک و بیمه

هفته فرهنگی گرگان با گلباران 
قدمگاه امام حسن عسکری )ع( 

آغاز شد
گلســتان / گروه اســتان ها: همزمان با فرا 
رسیدن سوم ربیع الثانی و سالروز ورود امام 
حسن عســکری )ع( به گرگان، برنامه های 
هفته فرهنگی شهر گرگان آغاز شد.شهردار 
گرگان در آیین گلباران قدمگاه امام حســن 
عسکری )ع( گفت: شهر گرگان مفتخر است 
در ســالهای اخیر ســالروز ورود ابوالمهدی 
)عج( امام حســن عســکری )ع( را که طبق 
روایات مســتند و تاییــد آیات عظام با میل 
و رغبت خود به این شــهر تشــریف آوردند 
را گرامی بدارد.ســید محمدرضا سیدالنگی 
با اشــاره به نامگذاری شهر گرگان به »شهر 
انتظار« اظهار داشــت: امیدواریم با ظهور هر 
چه ســریع تر امام زمان )عج(، پرچم اســلام 
در دنیا برافراشــته شود.مهندس سیدالنگی 
همچنیــن از همراهی و مشــارکت تمامی 
دســتگاه های فرهنگــی، اداری، انتظامی 
و امنیتی برای برپایی این مراســم باشــکوه 

تشکر و قدردانی کرد.

 هفته فرهنگی گرگان
رویداد استانی می شود

در ادامه حجت الاســلام ســید علی طاهری 
رئیس دانشــگاه آزاد اســلامی واحد گرگان 
گفت: حضور نورانی امام حسن عسکری )ع( 
به شهر گرگان در کشور بی نظیر است زیرا آن 
امام معصوم با میل خودشان در جمع شیعیان 
شــهر گرگان حضور یافتند.دکتر طاهری در 
ادامه خاطرنشــان کرد: شورای اسلامی شهر 
گرگان ســوم ربیع الثانی ســالروز ورود امام 
حســن عسکری)ع( به شهر گرگان تا هشتم 
ربیع الثانی ســالروز ولادت این امام همام را 
هفته فرهنگی شــهر گرگان نامگذاری کرده 
که انشاءالله با مصوبه جدید استانی این ایام به 
هفته فرهنگی در استان گلستان مبدل شود.
وی ادامه داد: امیدواریم با تشکیل دبیرخانه 
هفته فرهنگی شــهر گرگان شــاهد برنامه 
ریــزی دقیق و اتخــاذ تصمیمات ماندگاری 
همچون ثبت این روز در تقویم ملی کشور با 
همکاری و همت نمایندگان مجلس باشــیم.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد گرگان بیان 
کرد: با برنامه ریزی مسئولان در آینده مسیر 
قدمگاه امام حســن عسکری )ع( تا امامزاده 
عبدا... )ع( گرگان را با نصب المان ها و یادمان 
های مختلف به عنوان مســیر حرم تا حرم را 

معرفی خواهیم کرد.

اصفهان / گروه اســتان ها: مدیر امور برق منطقه ســه 
اصفهان  در نشست خبری با خبرنگاران گفت:محدوده 
عملیاتی امور برق غرب اصفهان ۸۵ کیلومتر مربع از 
این شهرســتان را پوشش می دهد و در این محدوده 
با پنج مدیریت شهری و شهرداری های منطقه ۸، ۲، 
۹، ۱۱ و ساماندهی ناژوان و مدیریت شهری خمینی 
شــهر، ارتباط نزدیک و تنگاتنگ دارد.وی با اشاره به 
اینکه شــرکت توزیع برق شهرستان اصفهان دارای 
۱۴ منطقه از جمله ۹ منطقه شهری و چهار مدیریت 
شهرســتانی، اســت اضافه کرد: امور برق منطقه سه 
اصفهان در مجموع ۱۳۲ هزار مشترک را تحت پوشش 
خــود قرار داده اســت و به  تقریــب حدود ۱۰ درصد 
از مشــترکان شرکت توزیع برق شهرستان محسوب 
می شــوند.مدیر امور برق منطقه ســه اصفهان ادامه 
داد: حدود ۸۰ درصد از مشترکان این منطقه خانگی 
هســتند و پس از آن مشــترکان سایر مصارف شامل 
مشاغل آزاد قرار دارند اما مشترکان بخش کشاورزی 
و صنعتی این منطقه تعداد کمی را دربرمی گیرند.وی 
با اشــاره به اینکه پیک بار ســال ۱۴۰۱ را با موفقیت 
و بدون هرگونه خاموشی منازل پشت سر گذاشتیم، 
بیان کرد: پیک بار امســال منطقه سه اصفهان)غرب 
اصفهان( معادل ۹۷ مگاوات بود که این پیک در روز 
پنجم مرداد سالجاری در دمای ۴۲ درجه سانتیگراد 
رُخ داد و بخوبــی مدیریت شــد.وی تصریح کرد : در 
شــهرهای بزرگ که بافت شــهری فرسوده در آن ها 
زیاد است و یا قسمتی از شهر خیابان های کم عرض و 
غیراستاندارد دارد، بهترین راه برای جلوگیری از بروز 
خطرات ناشــی از برق گرفتگی یا  اتصالی ســیمها بر 
همدیگر استفاده از کابل های خود نگهدار است .وی 
افزود : یکی از مهمترین راهکارهای مقرون به صرفه، 
در پاسخ به تامین انرژی برق مورد نیاز جامعه با کیفیت 
خوب، مدیریت ذخایر انرژی و استفاده حداکثری از 

این منابع می باشــد از اینرو لازم اســت هدف اصلی 
در شــرکت های توزیع برق، بررسی جنبه های فنی 
و اقتصادی طرح های پیشــنهادی در راستای بهبود 
کیفیت وضعیت شبکه تحت اختیار می باشد  به همین 
دلیل در سال های اخیر توجه به تلفات شبکه از اهمیت 
بالایی در بین متولیان امر قرار گرفته است .رئوفی با 
اشاره اصلاح ساختار شبکه و تبدیل سیم های مسی 
به شبکه کابل خودنگهدار در راستای کاهش تلفات 
برق افزود: ۵۷ کیلومتر از شبکه سیمی در این منطقه 
بــا هزینه بیــش از ۲۴۸ هزار و ۹۲۴ میلیون ریال به 
شبکه کابل خود نگهدار تبدیل شده است.مدیر امور 
برق منطقه سه اصفهان افزود: ۴۵۰ کیلومتر مجموع 
شبکه سیمی موجود در این منطقه است که بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده تا سه سال آینده بطور کامل به 
شبکه کابل خودنگهدار تبدیل خواهد شد.  وی اضافه 
کرد: مجموع شبکه فشار ضعیف این منطقه حدود ۷۰۰ 
کیلومتر اســت که در ســال های گذشته حدود ۴۰۰ 
کیلومتر از آن به شبکه کابل خود نگهدار مجهز شده 
است و بخش باقیمانده آن نیز تا سه سال آینده تکمیل 
و به شــبکه کابل تبدیل خواهد شد.مدیر برق منطقه 
۳ شرکت توزیع برق اصفهان با بیان اینکه جایگزینی 
شبکه ها با کابل خود نگهدار برای حفظ پایداری شبکه 
ها ضروری بوده است اظهار داشت : باید با اولویت بندی 
به مرور زمان نسبت به جایگزینی شبکه های سیمی با 
کابل خود نگهدار اقدامات لازم صورت گیرد . مهندس 
ســعید رئوفی به مزایای اســتفاده از کابل خود نگهدار 
اشــاره کرد و افزود :کاهش میزان انشعابات غیر مجاز 
،زیبایی مبلمان شهری ، افزایش ایمنی ، امکان استفاده 
در مناطق دارای حریم غیر استاندارد ،مقاومت زیاد در 
مورد خوردگی و پارگی ،کاهش تلفات ،کاهش هزینه 
های جانبی خطوط انتقال از قبیل شاخه زنی درختان 

از جمله مزایای این گونه شبکه می باشد.

مدیر امور برق منطقه سه اصفهان:

 ۵۷ کیلومتر از شبکه سیمی منطقه 
به شبکه کابل خود نگهدار تبدیل شد

5
ح شد: در همایش استانی شعب مطر

ارائه خدمات مناسب اولویت 
بانک ایران زمین است

 مدیریــت امــور شــعب 
اســتان هــای مازندران، 
گلستان و سمنان یکی از 
مدیریــت هــای فعال در 
شمال کشــور است. این 
مدیریــت با تعداد ۲۹ شــعبه در منطقه کلیه 
خدمــات بانکی و ســرویس هــای بانکداری 

دیجیتال را به همشهریان ارائه می دهد.
سید مهدی ســلیم بهرامی مدیر شعب استان 
های مازندران، گلستان و سمنان اولویت بانک 
ایران زمین را ارائه خدمات مناسب و با کیفیت 
به مشتریان می داند و معتقد است روسای شعب 
باید به عنوان ناظر در اجرای دقیق این موضوع 
توســط کارکنان قدم بردارند. ســلیم بهرامی 
در جمع روســا و معاونین شــعب خود آموزش 
همــکاران در حوزه بانکداری مدرن را ضروری 
دانســت و گفت: در دنیــای امروز تکنولوژی و 
فناوری حرف اول را می زند و ما نیز از این موضوع 
مستثنی نیستیم و باید با ارائه خدمات دیجیتال 

با کیفیت رضایت مشتریان را جلب کنیم.

اعام ساعت کار شعب بانک 
توسعه تعاون در استان تهران

 ســاعت فعالیت شــعب 
بانــک توســعه تعاون در 
استان تهران از روز شنبه 
۷ آبــان ماه ســال جاری 

اعلام شد.
با پیشــنهاد بانک مرکزی و تصویب شــورای 
هماهنگی ترافیک استان تهران، ساعت شروع 
به کار خدمات رســانی بانک ها در این اســتان، 

ساعت هفت و ۳۰ دقیقه صبح تعیین شد.
بر این اســاس، ســاعت کار کلیه شعب استان 
تهران بانک توسعه تعاون جهت خدمت رسانی 
به مشــتریان در روزهای شــنبه تا چهارشنبه 
از ۷:۳۰صبــح تا ۱۳:۳۰ بعد از ظهر و ســاعت 
کار کارکنــان شــعب از ۷ صبح تا ۱۴:۳۰ بعد 
از ظهر می باشــد. ارایه خدمت به مشتریان در 
روزهای پنچ شنبه نیز از ساعت ۷:۳۰ آغاز و تا 
ساعت ۱۲:۳۰ ادامه خواهد داشت و ساعت کار 
کارکنان شعب بانک توسعه تعاون از ۷ صبح تا 

۱۳:۳۰ بعد از ظهر می باشد.

اخبار

افزایش فعالیت های صندوق 
کارآفرینی امید در مناطق محروم 

و روستایی با کمک بانک شهر
صنــدوق  مدیرعامــل   
کارآفرینی امید با تاکید بر 
اینکــه خدمــات ایــن 
صنــدوق قطعا با حمایت 
بانک شــهر آســان تر به 
دســت همگان خواهد رســید، گفت: افزایش 
فعالیت های صندوق کارآفرینی امید در مناطق 
محروم و روســتایی را بــا حمایت این بانک به 

صورت ویژه دنبال خواهیم کرد.
دکتــر نعمــت الله رضایی در مراســم انعقاد 
تفاهمنامــه همــکاری های مشــترک میان 
صنــدوق کارآفرینی امید و بانک شــهر؛ این 
مهــم را رویدادی ارزشــمند بــرای دوطرف 

توصیف کرد.
رضایی با اشاره به اقدامات و فعالیت های اثرگذار 
بانک شهر در حمایت از افزایش تولیدات داخلی 
و اشتغال، تصریح کرد: طی ماه های اخیر با بانک 
هــای متعددی بــرای آغاز تعاملات و همکاری 
های مشــترک وارد گفتگو شــدیم؛ اما اعتقاد 
داریم که بانک شــهر به عنوان بانکی محبوب و 
پایبنــد به قوانین و مقررات می تواند همراهی 
قابل اعتمادی برای پیشبرد برنامه های صندوق 

باشد.
وی بــا تاکید بــر اینکه صنــدوق کارآفرینی 
امید علاوه براعطای تســهیلات؛ در توســعه، 
تولید و اشــتغال روستاهای کشور نیز فعالیت 
چشمگیری دارد، افزود: صندوق اولویت فعالیت 
هــای خــود را بر حمایت از طــرح های خرد و 
کوچک و متوســط و معیشــت محور گذاشته 
اســت. همچنین باید اعــلام کنم که منابع ما 
عموما به اقشــار کم برخوردار جامعه اختصاص 

پیدا می کند.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه 
بیش از ۳۲ هزار طرح را در مناطق مختلف کشور 
با ارائه تسهیلات حمایت کرده ایم، گفت: طی 
۶ ماهه ابتدایی ســال نزدیک به ۵ هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده ایم که 

۹۲ درصد آن در حوزه اشتغال بوده است.

تسهیلات یارانه دار شبکه بانکی ظرفیتی بزرگ برای بخش تعاون است
سرپرســت بانک توســعه تعاون از تســهیلات یارانه دار شبکه بانکی به 

عنوان ظرفیتی بزرگ برای توسعه بخش تعاون یاد کرد.
محمد شیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون در جلسه کمیسیون 
تخصصی بازار سرمایه، بیمه و بانک اتاق تعاون ایران بعنوان رییس این 
کمیسیون اظهار داشت: شبکه بانکی در هر شرایطی خدمات تخصصی 
و عمومــی را بــه جامعــه ارائه داده و به رغم برخی دیدگاه ها، بانک ها از 

نقاط قوت اقتصاد کشور محسوب می شوند.
وی افزود: نیاز بنگاه های تولیدی به نقدینگی و منابع مالی چندین برابر 
شده و بانک ها در چنین شرایطی وظیفه دشوار تامین منابع مالی تولید را 
عهده دار هستند. شیخ حسینی تاکید کرد: نظام بانکی به ویژه بانک های 
دولتی، عهده دار پرداخت تســهیلات تکلیفی از جمله تکالیف بودجه 
ای و مکلف به پرداخت تســهیلات ســود ترجیحی هستند که شایسته 
است سهم تعاونگران از این تسهیلات افزایش یابد. وی در ادامه تصریح 
کرد: بیش از ۸۰ درصد تامین مالی اقتصاد بر عهده نظام بانکی است و 
شایسته است سهم بازار سرمایه نیز در تامین مالی بخش های اقتصاد 

افزایش یابد تا توازن بهتری در این زمینه شکل گیرد.
شــیخ حســینی یادآور شد: در دولت سیزدهم باور زیادی بر اثرگذاری 
شــبکه بانکی وجود دارد و بانک ها در پشــتیبانی و پیشــبرد طرح های 
تولیدی، پروژه های عمرانی و مصوبات سفرهای استانی رییس جمهور 
نقش مهمی را ایفا می نمایند. سرپرســت بانک توســعه تعاون گفت: 
رویکرد بانک در دوره کنونی افزایش ســهم بخش تعاون از تســهیلات 
یارانــه دار و نرخ ترجیحی اســت و تعاونگــران نیز با ارتباط تنگاتنگ با 
بانک توســعه تعاون و ســایر بانک ها در شبکه بانکی، سهم بیشتری از 

تسهیلات مذکور دریافت نمایند. وی ادامه داد: تعاونگران با آماده داشتن 
طرح های تولیدی و ارائه مدارک به کارگروه های استانی و ملی مربوط 
به تســهیلات بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه در بخش های صنعت، 
معدن و تجارت، کشاورزی، میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
و اشــتغال پایدار روســتایی و عشایری، مقدمات را برای معرفی طرح و 
بهره مندی از تســهیلات مهیا نمایند. سرپرســت بانک توســعه تعاون 
گفت: در تلاش هستیم با برگزاری جلسات میان اعضای کمیسیون و 
مسئولین مرتبط در بانک  مرکزی و معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی؛ شرایط بهتری برای تعاونی های اعتبار به ویژه تعاونی های 
اعتبار مربوط به ادارات و سازمان ها فراهم گردد و در صورت لزوم بازنگری 
در فرآیندها در دســتور کار قرار گیرد. شــیخ حسینی انتشار اوراق گام 
را خدمتــی نویــن برای فعالین اقتصادی و تعاونگران دانســت و گفت: 

بانک توسعه تعاون نیز سهمیه ای معادل ۳۵ هزار میلیارد ریال انتشار 
اوراق را در اختیار دارد که ۳۰ هزار میلیارد ریال کماکان پابرجاست و 
تعاونگران می توانند تامین مالی برای برخی معاملات از جمله تهیه مواد 
اولیه را با تشکیل پرونده و درخواست صدور اوراق گام در شبکه بانکی 
صورت دهند و فروشــنده مواد اولیه نیز با ارائه این اوراق در فرابورس 
می تواند به نقدینگی دســت پیدا کند. سرپرســت بانک توسعه تعاون 
خاطر نشان کرد: تفاهم نامه ۲۰ هزار میلیارد ریالی جاری بانک توسعه 
تعاون با معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی جهت تامین 
مالی تعاونی های معرفی شــده و نیز تفاهم نامه ۳۰ هزار میلیارد ریالی 
جدید که مقدمات آن در حال فراهم شدن است فرصت هایی مناسب 
برای بخش تعاون محسوب می شود. وی در ادامه شکل گیری نخستین 
تشکل های تعاونی را در تاریخ مربوط به سرزمین گسترده ایران دانست 
و گفت: فرهنگ تعاون از دیرباز در کشور رایج بوده و در مقطع کنونی 
نیز تعاون راهکاری برای پیشــبرد و ساماندهی بسیاری از فعالیت های 
اقتصادی اســت. در این جلســه وفایی یگانه معاون اقتصادی و کسب و 
کار اتــاق تعاون ایــران، مظلومی مدیر عامل بیمه تعاون، صانعی مدیر 
عامل اتحادیه سراسری شرکت های تعاونی اعتبار ایران، عبداله بهرامی 
مدیر عامل اتحادیه سراسری شرکت های تعاونی فرش دستباف، فاضل 
همامی مدیر عامل اتحادیه سراسری شرکت های تعاونی فولاد و معدن، 
شــهرام بخشــا رییس اداره کل روابط عمومی بانک توسعه تعاون، جواد 
آزاد مدیر عامل اتحادیه سراسری شرکت های تعاونی دامپروران همگام 
کشور، حاج اسماعیلی مدیر عامل تعاونی اعتبار کارکنان بیمارستان ها 

و مراکز درمانی نیز مطالب مهمی را مطرح نمودند.

اخبار

اداره کل پیگیری وصول مطالبات پست بانک ایران از تمدید مصوبه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید تا پایان شهریور سال ۱۴۰۲ و ابلاغ 

آن به شعب بانک در سراسر کشور خبر داد.
بــر اســاس نامه ۱۹۶۶۸/۰۱ مــورخ ۰۲/۰۸/۱۴۰۱ بانک مرکزی 
جمهــوری اســلامی ایران، واحدهــای تولیــدی دارای مجوز از 
وزارتخانه های جهاد کشــاورزی، صنعت، معدن و تجارت و میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی که به تشــخیص و معرفی 
کارگروه های استانی تسهیل و رفع موانع تولید در چارچوب ضوابط 

ابلاغی توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت در بازپرداخت بدهی 
خود به بانک ها و موسسات اعتباری غیر بانکی دچار مشکل شده اند 
و تمام یا بخشــی از بدهی آنها، غیر جاری شــده است مشمول این 
مصوبه می شوند. بر اساس این مصوبه، بانک ها و موسسات اعتباری 
غیر بانکی، بدهی واحدهای تولیدی مشمول را می توانند برای یک 
بار و حداکثر به مدت پنج سال و با اخذ میزان ۵/۷ درصد از مانده 
بدهی و با دوره تنفس شش ماهه در چارچوب » دستورالعمل نحوه 

امهال مطالبات موسسات اعتباری« امهال کنند.

اداره کل پیگیری وصول مطالبات پست بانک ایران خبر داد؛ 

تمدید مصوبه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید تولید تا پایان شهریور 1402

خبر  ویژه

استانها

گهی فقدان سند مالکیت ا
کــه  المثنــی  استشــهادیه  بــرگ   ۲ ارائــه  بــا  اصغرپــور  میثــم  اقــای 
درخواســت  وطــی  شــده  امضــاء  تصدیــق  بابــل  خانــه  دفتــر  در 
ســند  صــدور  تقاضــای   1401/7/۲4 مــورخ   1401۲17100040۲1۲7۶
اصلــی   3507 فرعــی   ۶5 پــلاک  دانــگ   ۶ از  دانــگ  ســه  المثنــی 
ــر صفحــه ثبــت صــادر  بخــش ۲ بابــل کــه ســند مالکیــت آن ذیــل دفت
وتســلیم شــد دراثــر جابــه جایــی مفقــود شــده اســت دراجــرای مــاده 
ــن نامــه قانــون ثبــت وتبصــره هــای ذیــل آن اعــلام  1۲0 اصلاحــی آئی
مقتضــی اســت چنانچــه اســناد مالکیــت مذکــور هــر عنــوان بــه آن دفتــر 
خانــه ارائــه گــردد از انجــام هرگونــه اقــدام خــود داری ولاشــه ســند را 

از آورنــده اخــذ وبــه ایــن اداره ارائــه نمایــد م الــف 1399117
ضمنا شماره سریال سند مفقودی 175718 میباشد

تاریخ انتشار : 1401/8/11
کریمی سید مهدی حسینی 
ک بابل رییس ثبت اسنادواما

آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد  گهی موضوع ماده 3 قانون و 13  آ
سند رسمی

آرای صــادره هیــات حــل اختــلاف قانــون مذکــور مســتقر در اداره ثبــت اســناد و امــلاک شهرســتان دورود 
بــه شــرح ذیــل رســیدگی و تأییــد و انشــاء گردیــد. مراتــب در اجــرای مــاده 3 قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیــت اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز جهــت اطــلاع مالکیــن و 
ســایر صاحبــان حقــوق در روزنامــه کثیرالانتشــار و محلــی آگهــی انتشــار و عــلاوه بــر آن در روســتاها الصــاق 
تــا چنانچــه اشــخاص نســبت بــه مــورد تقاضــا اعتــراض دارنــد از تاریــخ نشــر اولیــن آگهــی و در روســتاها از 
تاریــخ الصــاق بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را کتبــا بــه اداره ثبــت اســناد و امــلاک شهرســتان دورود 
تســلیم دارنــد و برابــر مقــررات معتــرض مکلــف اســت ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض 
مبــادرت بــه تقدیــم دادخواســت بــه مراجــع قضایــی ذیصــلاح اقــدام و گواهــی تقدیــم دادخواســت 
تحویــل ثبــت اســناد نمایــد و ادامــه عملیــات ثبتــی موکــول بــه ارائــه حکــم نهایــی مــی باشــد در غیــر 
ــا  ــور و ی ــدت مذک ــای م ــس از انقض ــت و پ ــم دادخواس ــدم تقدی ــی ع ــه گواه ــا ارائ ــی ب ــورت متقاض اینص
عــدم وصــول اعتــراض ســند مالکیــت مــورد تقاضــا براســاس مدلــول رای وفــق مقــررات صــادر خواهــد 

ر بــه مراجــع قضایــی نخواهــد بــود. شــد در هــر حــال ســند مالکیــت مانــع مراجعــه متضــر
پرونــده کلاســه 1401144۲50050001۲0 و رای شــماره 1401۶03۲500501051 مورخــه 1401/07/09 بــه 
تقاضــای خانــم فاطمــه حیــدری فرزنــد غلامرضــا نســبت بــه ششــدانگ یــک بــاب ســاختمان بــه مســاحت 

۲03 متــر مربــع مفــروز و مجــزا شــده از پــلاک 117 اصلــی واقــع در بخــش 4 شهرســتان دورود.
خروجی از مالکیت: علی محمد پوری فرزند رحیم

انتشار نوبت اول: 1401/07/25
انتشار نوبت دوم: 1401/08/11
مصطفی امان اله بهاروندی
ک شهرستان دورود رئیس اداره ثبت اسناد و اما
م الف 346

مفقودی
شناســنامه مالکیــت موتورســیکلت متیــن مــدل 1391 بــه رنــگ 
طوســی بــه شــماره پــلاک 5139۲-579 بــه شــماره موتــور 
 NDR1۲5D9134058 تنــه  شــماره  بــه   M1۲5M1۲013418
مفقــود  احمــد  زنــد  فر باغبــان  مهــدی  محمــد  بــه  متعلــق 

وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

مفقودی
بــه  رکــورد  طــرح  کویــر  موتورســیکلت  مالکیــت  شناســنامه 
 58۲-33481 پــلاک  شــماره  بــه   1395 مــدل  آبــی  رنــگ 
تنــه  شــماره  بــه    01۲5N3C001۶31 موتــور  شــماره  بــه 
N3C1۲5E9500353 متعلــق بــه کیانــوش محمــدی مفقــود 

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  وازدرجــه 

مدیر کل نوسازی مدارس استان اردبیل:

ساخت 8 مدرسه در پارس آباد در حال اجرا است
 

اردبیل / گروه استان ها: مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان اردبیل گفت: هشت پروژه 
مدرسه ســازی در شهرســتان پارس آباد در حال اجرا است.حســن محمدی ادیب در آیین کلنگ زنی 
مدرســه ۹ کلاســه خیری الزهرا در پارس آباد اظهار کرد: برای ســاخت این تعداد واحد آموزشــی در 
قالب ۳۱ کلاس درس، تلاش مؤثری در حال انجام اســت تا به ســرعت شــاهد تکمیل و بهره برداری 
از این پروژه ها باشــیم.وی تصریح کرد: در شهرســتان پارس آباد هشــت پروژه دیگر آموزشی، تربیتی 
و ورزشــی شــامل ۶ نمازخانه، یک ســالن ورزشــی و یک باب استخر دانش آموزی در حال اجرا است 
که مراحل نهایی اجرا را ســپری می کند.مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس اســتان اردبیل 

محدودیت اعتبارات دولتی را در ساخت و توسعه فضاهای آموزشی یادآور شد و گفت: در ساخت و توسعه فضاهای آموزشی ۸۰ درصد تأمین اعتبار 
به صورت ملی و ۲۰ درصد نیز به صورت اســتانی انجام می شــود که ما در شهرســتان پارس آباد چهار برابر اعتبار مصوب شهرســتان منابع مورد نیاز 
مدرسه ســازی را تأمین کردیم.محمدی ادیب افزود: آمادگی داریم در این شهرســتان که توســعه فضاهای آموزشــی از الزامات و ضرورت ها اســت تا 
پنج برابر منابع استانی اعتبار اختصاص دهیم تا کمبودها در این زمینه جبران شود.وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: در سطح 
شهرستان پارس آباد ۲۵۶ مدرسه داریم که هزینه نگهداری، تعمیر و مرمت آنها بسیار بالاست و ما نمی توانیم ریالی از اعتبارات ملی را به این حوزه 
اختصاص دهیم.محمدی ادیب از اختصاص ۲۰ میلیارد تومان اعتبار برای ادامه ساخت پروژه های مدرسه سازی در پارس آباد خبر داد و اضافه کرد: 
پنج مدرســه کانکســی بالای ۱۰ دانش آموز این شهرســتان تا آخر آبان ماه با انتخاب پیمانکار در اولویت احداث قرار می گیرد که ما قول می دهیم تا 
مهرماه ســال آینده این واحدهای آموزشــی را به بهره برداری برســانیم.وی بیان کرد: اعتبار مورد نیاز از طریق ســازمان نوســازی تأمین شده و عمده 
مشــکل ما در داخل شــهر و موضوع مدارس دوشــیفته اســت.مدیرکل نوســازی، توسعه و تجهیز مدارس اســتان اردبیل ادامه داد: تا ۲ ماه با انتخاب 
پیمانکار ساخت مدرسه ۱۲ کلاسه در پارس آباد شروع می شود تا شاهد تحقق وعده رئیس سازمان نوسازی در سفر سال گذشته به پارس آباد باشیم.
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گلستان پاسخ داد؛ مدیر درمان تامین اجتماعی استان 

چرا دارو برای بیمه شدگان تأمین اجتماعی گران شد؟
گلســتان / گــروه اســتان ها:  مدیــر درمان تامین 
اجتماعی استان گلستان به گلایه برخی بیمه شدگان 
تأمیــن اجتماعــی مبنی بر گرانی و کمبود برخی از 
اقلام دارویی پاســخ داد.رمضان زینلی  اظهار کرد: 
هزینه های سمعک و پروتزها توسط بخش بیمه ای 
تأمیــن اجتماعی پرداخت می شــود و ما در حوزه 
درمــان امــورات مربوط به بســتری ها را پیگیری 
می کنیم.وی افزود: بیمه های تکمیلی سازمان های 
بیمه ای مســتقلی هستند و مردم مشکلات خود در 
حوزه های بیمه تکمیلی را باید از همان سازمان های 
بیمه گر پیگیر شــوند، مــردم باید هزینه های درج 
شــده در فاکتورها را براســاس نوع قرارداد منعقد 
شــده پرداخت کنند. مدیر درمان تأمین اجتماعی 
استان گلستان تأکید کرد: سازمان تأمین اجتماعی 
در راستای طرح دارویاری همراهی کاملی با وزارت 
بهداشــت داشته و خوشــبختانه برای نخستین بار 
مطالبــات داروخانه های بخــش خصوصی تا پایان 
مرداد ماه امسال به طور کامل پرداخت شده است.

محدودیت های دارویی یک مشکل ملی است
زینلی با بیان اینکه مشکل محدودیت های دارویی 
در بخــش تأمین اجتماعی مربوط به ســطح ملی 

است و صرفاً مربوط به گلستان نیست، تأکید کرد: 
با توجه به اینکه شــب گذشــته رئیس جمهور بر 
مدیریت بازار دارویی تأکید کردند، امیدواریم این 

مشکل به زودی حل شود.وی با اشاره به اینکه برای 
بیمــاران اورژانس تأمین اجتماعی هیچ مشــکلی 
بــرای تأمین دارو وجود ندارد، خاطرنشــان کرد: 
همچنین در مراکز ملکی تأمین اجتماعی نیز برای 
تأمیــن داروهای موردنظر کمبودی ندارد و داروها 
در اختیار بیماران قرار می گیرد. مدیر درمان تأمین 
اجتماعی استان گلستان با اشاره به گلایه برخی از 
بیمه شدگان از افزایش قیمت برخی داروها از جمله 
انســولین، توضیح داد: ۱۰ درصد فرانشیز دارویی 
توســط بیمار پرداخت می شود، همچنین قرار شد 
فشار افزایش قیمت داروها در طرح دارویار بر دوش 
مردم نباشد و پرداخت آن توسط سازمان های بیمه 
پایه انجام شــود و مابه التفاوت قیمت این داروها 
توسط وزارت بهداشت و سازمان های بیمه گر شارژ 
شود.به گفته زینلی، بر مبنای طرح دارویار بیش از 
۱۷۰ قلــم دارو کــه پیش از این در تعهد بیمه نبود 
در حال حاضر در تعهد ســازمان های بیمه گر قرار 

گرفته است.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان گلستان: 

معاونت آمار و اطاعات سازمان 
 مدیریت استان گلستان

 جزء 3 استان برتر 
در حوزه آمار و اطاعات شد

گلستان / گروه استان ها: رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان گلستان گفت:معاونت آمار 
و اطلاعات ســازمان،جزء ۳ استان برتر در حوزه 
آمار و اطلاعات شــناخته شــد.مهندس عابدی 
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 
گلستان،به مناسبت هفته آمار و برنامه ریزی و 
ضمن تجلیل و قدردانی از زحمات تلاشــگران 
عرصه آمــار و برنامه ریزی،از فعالیتهای ارزنده 
همکاران حوزه آمار و اطلاعات و رابطین آماری 
دســتگاههای اجرایی استان،تشکر و قدردانی 
نمود.عابــدی رئیس ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی اســتان گلستان تصریح کرد:خوشبختانه 
حوزه معاونت آمار و اطلاعات ســازمان مدیریت 
و برنامه ریزی اســتان،جزء ۳ استان برتر در این 
حوزه شــناخته شــده و این نشانی از زحمات و 
تلاشــهای همه شما عزیزان می باشد و جایگاه 
یکایک شما،جایگاه والا و ارزشمندی در استان 
گلستان می باشد که با انگیزه،عشق و تعهد به کار 
به بهترین شکل ممکن انجام وظیفه می نمایید.

عابدی رئیس سازمان خاطرنشان کرد:با افزایش 
کیفی و کمی تولیدات آماری به صورت منطقی 
و با برنامه ریزی هوشــمندانه و با مشــارکت و 
خرد جمعی،در راستای توسعه و پیشرفت استان 

گلستان حرکت نماییم.

 مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان 
ح کرد؛ مطر

جلوگیری از خروج 70 میلیون دلار 
از کشور با خرید تجهیزات داخلی 

اصفهــان / گروه اســتان ها: مدیرعامل شــرکت 
پالایش نفت اصفهان گفت: سال گذشته به دلیل 
خرید تجهیزات داخلی با کیفیت برای پالایشگاه 
اصفهان، از خروج ۷۰ میلیون دلار ارز از کشــور 
جلوگیری شــد.دکتر محســن قدیری با اشاره به 
اســتفاده از ظرفیت تولید داخل برای تامین نیاز 
تجهیزات شــرکت پالایش نفــت اصفهان اظهار 
داشت: باید توجه داشت که ۲۵ درصد از سوخت 
مورد نیاز کشــور در این شــرکت تولید می شود و 
هر گونه اخلال در سیستم تولید به کشور آسیب 
می زنــد.وی بــا بیان اینکه طی چند ســال اخیر 
همــواره همه بخش ها و بــه ویژه صنایع به دلیل 
وجود تحریمها با مشــکلات زیادی دست و پنجه 
نــرم  کردهانــد، تصریح کرد: از این رو برای تامین 
تجهیزات وارداتی مشــکلات زیادی ایجاد شد به 
گونه ای که در این شــرایط برخی از ســازندگان 
خارجی تجهیزات نفتی به عمد پســوردهایی که 
نیاز بود تا این تجهیزات ران شود و وارد سرویس 
قرار گیرد را لاک گرفته بودند.مدیرعامل شرکت 
پالایــش نفت اصفهان افــزود: اما امروز به برکت 
تحریم هــا و با همت جوانــان نخبه ایرانی بخش 
عمــده ای از قطعــات مورد نیــاز خطوط تولید از 
شــرکتهای داخلــی به ویژه شــرکت های دانش 
بنیان تامین میشــود ومی تــوان گفت امروز ۹۰ 
درصد تجهیزات پالایشگاه اصفهان ساخت داخل 
اســت.وی با بیان اینکه قطعه کمپرسورها، پروانه 
پمپ هــا، کاتالیســت ها و حتی کمپرســورهای 
"اینتگرال گییر" امروز به صورت کامل در کشــور 
تولید می شــود، ابراز داشت: شرکت پالایش نفت 
اصفهــان بــه ۶۰ هزار قطعه ای نیاز دارد که عمده 
آن در داخل کشــور تولید میشود.دکتر قدیری با 
تاکید بر اینکه ســال گذشته ۶۰۰ میلیارد تومان 
قطعات مورد نیاز پالایشگاه اصفهان از شرکت های 
داخلی خریداری شــده است، گفت: چنانچه قرار 
بود این قطعات را از خارج وارد کنیم نیاز به حدود 
یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار داشــتیم و 
بــا ایــن اقدام از خروج حدود ۷۰ میلیون دلار ارز 

از کشور جلوگیری شد.

برگزاری مراسم تشییع شهدای 
 حادثه تروریستی شاهچراغ)ع( 

در بهبهان
بهبهان / دایی زاده

مراســم با شــکوه پیکر مطهر دو شهید حادثه 
تروریســتی شــهیدان هوشــنگ خوب و امید 
خوب شــاهچراغ) ع( شــیراز در تاریخ ۹ آبان با 
حضور پرشور مردم قدرشناس وسایر مسئولان 
شــهر دارلمومنین بهبهان از امامزاده فضل )ع( 
به ســمت امامزاده حیدر )ع(  تشــییع شد.پیکر 
مطهر این شــهیدان در حالی که درمیان حزن 
و اندوه برروی دســتان مردم شهرستان بهبهان 
تشییع می شد که با سردادن شعارهایی همچون 
مرگ بر آمریکا،مرگ بر اسرائیل و مرگ بر آشوب 
گر خواستار برخورد قاطع از سوی دستگاههای 
امنیتــی ،انتظامی و قضائی با اغتشــاش گران 
شــدند.پیکر این شهیدان والا مقام برای تشییع 
و خاکسپاری به استان کهگیلویه و بویراحمد و 

زادگاهش شهرستان بهمئی انتقال یافت.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مشهد:

تامین آب مشهد از محل سد 
دوستی به کمتر از 30 درصد رسید

مشهد / سمیرا رحمتی
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مشهد گفت: 
تامین آب مشهد از محل سد دوستی در گذشته 
بیــش از ۵۰ درصــد بود که این میزان با توجه 
بــه کاهش بارندگی هــا، اکنون به کمتر از ۳۰ 
درصد رســیده است. حســین اسماعیلیان در 
ایــن باره افزود: هــم اینک حدود ۱۹ درصد از 
حجم ذخیره ســد دوستی آب دارد. وی خاطر 
نشان کرد: در شرایط کم آبی قرار داریم و حجم 
برداشت از سدها و بویژه سد دوستی را به حداقل 
رســانده ایم تا از این ظرفیت بتوان در شــرایط 
پیک و حادتر اســتفاده کرد. اسماعیلیان ادامه 
داد: منابــع آب موجــود به روش های مختلف 
مدیریت می شــود تا ذخایر آبی طوری حفظ 
شوند که تا چند ماه آینده قابل استفاده باشند. 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مشهد اضافه 
کرد: در ۲ ســال آبی گذشــته مشهد و استان 
در وضعیت خشکســالی شدید قرار داشت، در 
سال آبی ۹۹-۱۴۰۰ میانگین بارندگی نسبت 
به دوره دراز مدت ۶۰ درصد کاهش داشــت و 
بدترین خشکســالی  در ۵۰ ســال گذشــته را 
تجربه کردیم. اســماعیلیان افزود: ســال آبی 
۱۴۰۰-۱۴۰۱ نیــز میزان بارندگی نســبت به 
بلندمدت ۲۳ درصد کاهش داشته است، این در 
شرایطی است که در مشهد بخش قابل توجهی 
از منابع آبی از طریق منابع سطحی تامین می 
شود و کاهش بارندگی ها تاثیر سریعی در آورد 
سدها دارد. وی اضافه کرد: در ۲ سال گذشته از 
ذخایر قبلی موجود در ســدها استفاده شد، به 
همین دلیل ذخایر ســدهای مشهد به کمتر از 
۲۰ درصد رســیده است، امیدواریم بارندگی ها 
در ســال جاری به میزان مناسب باشد و شاهد 
افزایش حجم سدها باشیم. مدیر عامل شرکت 
آب و فاضلاب مشــهد تاکید کرد: شــهروندان 
نیــز بــا رعایت مدیریت مصرف و مصرف بهینه 
آب در عبور از شرایط تنش آبی یاریگر باشند.

استانها 6
خبر ویژه

 کرمانشاه / گروه استان ها:  به گفته مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
کرمانشــاه، حدود ۲۵ درصد افرادی که امســال در سامانه جست و جوی شغلی 
ثبت نام کرده اند، در واحدهای تولیدی و اقتصادی استان مشغول به کار شدند.

مختار احمدی با اشــاره به اینکه از ابتدای امســال ۹۵۶ نفر در ســامانه جست و 
جوی شــغلی در کرمانشــاه ثبت نام کردند، افزود: از این تعداد ۲۴۵ نفر یعنی 
نزدیک به ۲۵درصد متقاضیان در واحدهای تولیدی و اقتصادی استان مشغول 
به کار شــدند.وی با بیان اینکه ســامانه جســت و جوی شغل اول امسال توسط 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی راه اندازی شد، خاطرنشان کرد:  بخش استانی 
این ســامانه نیز در کرمانشــاه فعال اســت و متقاضیان کار در اســتان می توانند 
درخواست خود را در این سامانه ثبت کنند.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اســتان کرمانشــاه هدف از راه اندازی این ســامانه را ایجاد تعامل و ارتباط بین 

متقاضیان شــغل و کارفرمایان دانســت و عنوان کرد: قرار است کارفرمایان برای 
جذب نیروی کار مورد نیاز خود از افرادی که در این ســامانه درخواســت داده 
اند، استفاده کنند.احمدی با تاکید بر لزوم بکارگیری متقاضیان شغل ثبت نامی 
در این ســامانه از ســوی کارفرمایان، اظهار کرد: مقرر شده دستگاه های مختلف 
تســهیلات کارآفرینی را با اولویت کارفرمایانی پرداخت کنند که درخواســت 
نیروی کار مورد نیاز خود را در این ســامانه ثبت کرده اند.وی خاطرنشــان کرد:  
این ســامانه به آدرس shoghl.mcls.gov.ir در اختیار متقاضیان اســت و هر دو 
بخش کارفرما و متقاضی نیروی کار در آن تعریف شــده اســت.مدیرکل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه ابراز امیدواری کرد، استفاده از ظرفیت این 
ســامانه در کمک به کاهش نرخ بیکاری اســتان و اســتفاده از نیروهای بومی در 

واحدهای تولیدی و صنعتی استان موثر باشد.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه :

کار رفتند کنندگان سامانه »جستجوی شغلی« سر  25 درصد ثبت نام 

معاون رئیس سازمان و مدیر جهاد کشاورزی مشهد خبر داد؛ 

تحقق اشتغال زایی پرسود و کم هزینه در مشهد
مشهد / سمیرا رحمتی

معاون رئیس سازمان و مدیر جهاد کشاورزی شهرستان مشهد از اشتغالزایی ،کسب و کار خانگی 
و ایجاد شــغل پرســود و کم هزینه در شهرســتان مشــهد خبر داد .معاون رئیس سازمان و مدیر 
جهاد کشــاورزی شهرســتان مشــهد گفت :  مشاغل خانگی به آن دسته از کسب وکارهایی گفته 
می شــود که توســط اعضای خانواده در فضای مســکونی و بدون ایجاد مزاحمت برای همسایه ها 
انجــام می گیــرد. این فعالیت ها باید در قالب یک طرح منســجم آغــاز و به تولید کالا برای بازار 
یــا ارائــه خدماتــی به خارج از محیط منزل منتهی شــود. محمد میری دیســفانی افزود : قانون 
ســاماندهی و حمایت از مشــاغل خانگی در ســال ۱۳۸۹ و طرح ملی توســعه مشاغل خانگی در 
ســال ۱۳۹۶به تصویب رســید. این پروژه را معاونت توســعه کار آفرینی و اشتغال وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی طراحی کرده و اجرای آن را با همکاری جهاد کشاورزی آغاز شده است.وی 
ادامه داد: در این طرح، جهاد کشــاورزی به عنوان یک نهاد توســعه ای و تســهیل گر معرفی شده 
است که وظیفه توانمندسازی مشاغل خانگی را با آموزش و مشاوره بر عهده دارد. پایدار سازی 
و توســعه مشــاغل خانگی و اتصال آن ها به بازار نیز از دیگر مســئولیت  های این نهاد است.میری 
یاد آور شــد: طرح ملی توانمند ســازی اقتصادی زنان سرپرست خانوار و خانواده های زندانیان از 
مهم ترین پروژه  های پیاده  سازی  شده در سال های اخیر است. در سال ۱۴۰۱ وام مشاغل خانگی 
برای متقاضیان دارای مجوز در دو مرحله ۳۲ مورد شامل ۳۰ مورد مستقل و دو مورد پشتیبان 
جمعا مبلغ ۳ میلیارد و ۵۶۰ میلیون تومان پس از طرح و تصویب در کمیته فنی مشاغل خانگی 
معرفی به بانک شدند. حدود ۷۰ مورد پرونده متقاضیان در حال بررسی و تکمیل مدارک برای 
صدور مجوز خانگی است. وی  با اشاره به اینکه فرد بعد از دریافت مجوزهای لازم می تواند اقدام 
به گرفتن وام کند، ادامه می دهد: جهادکشاورزی دو نوع تسهیلات برای افراد درنظر گرفته است؛ 
اول آن هایی که قصد دارند شروع به کار کنند و گروه دوم آن هایی که شروع به کار کرده اند که 
این نوع تســهیلات، »ســرمایه در گردش« نام دارد.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان مشهدافزود 
: سرمایه در گردش، مخصوص صاحبان کسب وکارهایی است که کارشان را شروع کرده اند، اما 
برای خرید تجهیزات و وســایل موردنیاز شغلشــان، نیاز به تســهیلات دارند.میری تصریح کرد  : 
افرادی که برای راه اندازی کسب وکارهای خانگی اقدام می کنند، می توانند تا سقف ۱۰۰میلیون 
تومان تسهیلات دریافت کنند؛ البته این منوط به بازدید اولیه از شروع به کار متقاضی نماینده 

جهادکشاورزی است و در هر موردی لازم به بررسی است.

طی انجام بازرسی و ممیزی فنی انرژی صورت گرفت؛

 اعطای برچسب انرژی به ساختمان های ستاد 
شرکت برق منطقه ای سمنان 

سمنان / گروه استان ها:  در پی انجام بازرسی و ممیزی فنی انرژی، توسط کارشناسان شرکت 
بهینه سازان صنعت تاسیسات، بر چسب انرژی ساختمان مطابق با استاندارد ملی ایران به شماره 
۱۴۲۵۴، به ساختمانهای ستاد شرکت برق منطقه ای سمنان اعطا گردید.مهندس جواد رخشی 
، کارشناس انرژی شرکت برق منطقه ای سمنان با اعلام این خبر گفت: در راستای پیاده سازی 
برنامه های مدیریت مصرف و مدیریت سبز، ممیزی انرژی ساختمانهای ستاد شرکت در خرداد 
ماه سال جاری توسط کارشناسان شرکت بهینه سازان صنعت تاسیسات انجام شد، وی اجرای 
راهکارهای موثر در دستیابی به صرفه جویی در مصرف انرژی، تعیین مقادیر مصرف و شاخص 
های انرژی و شناســایی فرصت های بهبود و بهینه ســازی و کاهش مصرف انرژی را از اهداف 
انجام این ممیزی برشــمرد.مهندس رخشــی ، دریافت برچســب انرژی را  گامی موثر به ســمت 
بهینه ســازی مصرف انرژی دانســت و افزود : مطابق آمارهای موجود در حال حاضر حدود %۶۰ 
از ســاختمانهای دولتی در کشــور که مورد ممیزی انرژی قرار می گیرند موفق به اخذ برچســب 

انرژی، مطابق با استاندارد ملی ایران نمی شوند.
محمد مهدی وحدتی / مدیر دفتر روابط عمومی
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کوتاه از جامعه

آهنین می خواهد کردن دست مافیا از زباله های تهران اراده ای  کوتاه 

مقاومت مافیای طلای کثیف  
کولی کتفی های زیادی برای بازیافت غیر 
رسمی زباله در تهران فعالیت می کنند 
کــه اکثریت آن ها را کودکان تشــکیل 
می دهند؛ کودکانی که ذی نفعان اصلی 
زباله دزدی نیســتند و با اینکه تا کمر 
در زباله خم می شــوند اما بنا به ادعای 
برخی مســئولین شهری، پول ناشی از 
جمع آوری غیر رســمی زباله از ســطح 
شــهر در جیب رؤســای آنان یا همان 
مافیای زباله می رود. بر اســاس گزارش 
یکی از رســانه های رسمی، شهرداری 
تهران سالانه حدود ۱۹۰ میلیارد تومان 
از محل زباله دریافت می کند؛ در حالی 
کــه مدیریت هر کیلــو زباله در تهران 
به طور میانگین ۲۵۰ تومان هزینه برای 
شهرداری دارد که در مجموع مبلغ ۵۰۰ 
میلیارد تومان در ســال هزینه پسماند 
می شــود، یعنی حــدوداً ۳۰۰ میلیارد 
تومان هزینه روی دســت شــهرداری 
می ماند که به عبارتی هزینه ای اســت 
که از جیب شــهروندان تهرانی می رود. 
منبعی که برای عده ای میلیاردها تومان 
درآمــد دارد ولی با اقدامات غیر قانونی 
و بی تدبیری مسئولان شهری در همه 
ادوار، دســت مدیریت شــهری از این 
درآمد کوتاه شــده و در عوض مافیای 
زباله در پایتخت را رقم زده است!. اغلب 
مســئولان شهری وجود مافیای زباله را 
تائید کرده اند. محســن هاشمی رئیس 
سابق شورای شهر تهران طی یادداشتی 
در ســال گذشته از وجود مافیای زباله 
در تهران خبر داد و آن را از موانع طرح 
جامع پســماند برشمرد. به علاوه اینکه 
مرتضی طلایی؛ عضو اســبق شــورای 
شــهر تهران نیز در سال ۱۴۰۰ عنوان 
کرده که گردش مالی روزانه پســماند 
خشک در شهر تهران حدود ۲۰ میلیارد 
تومان است؛ همچنین شهرداری تهران 
در گزارشــی در ســال ۹۹ تعداد افراد 
زباله گرد را در کشور حدود ۱۴ هزار نفر 
اعلام کرد که حدود ۴۷۰۰ نفر از آن ها 
غالباً کودکان و در شــهر تهران فعالند 

حال شهرداری طرحی دارد و قرار است 
که با اجرای آن مشکل همیشگی زباله 

دزدی در تهران حل شود.

زباله های تهران از دسترس کوله 
ج می شوند کتفی ها خار

علیرضا زاکانی، شــهردار تهران با اشاره 
به اینکه در شــیوه جدید نظافت شــهر 
تهران زباله ها از دســترس کوله کتفی 
ها خارج می شوند، از قرار گیری پوشش 
بــرای مخازن زبالــه پایتخت در آینده 
خبر داد و اظهار کرد: با انجام این طرح 
زباله ها دیگر در دسترس نخواهند بود و 
در مخازن هم امکان دسترسی به آن ها 

گرفته می شود.

کارشکنی مافیای زباله علیه 
ساماندهی پسماند تهران

شــهرداری تهران ایــن روزها با افتتاح 
نخســتین مرکــز مدیریــت یکپارچه 
پســماند شــهری )MRF( و ۵۵ غرفه 
دریافت پســماند خشــک از افزایش 
بازیافــت زباله خبر می دهــد؛ این در 
حالی است که افزایش بازیافت می تواند 

ارتباط مســتقیمی با کاهش دسترسی 
مافیــای زباله به طلای کثیف شــود. 
از ســوی دیگر با ایجــاد درپوش برای 
ســطل های زباله دست های این مافیا 
از ســرمایه های پایتخت کوتاه می شود 
و می توان این پیش بینی را داشــت که 
مافیــای زباله علیه شــهرداری تهران 
اقداماتی انجــام خواهد داد. در همین 
راستا محمد مهدی عزیزی؛ مدیرعامل 
ســازمان مدیریت پسماند در پاسخ به 
این ســوال که آیا کارشــکنی در رابطه 
با آغاز اقدام به ســاماندهی پسماند در 
تهران شــده است یا نه، تاکید کرد: بله 
اقداماتی صــورت گرفته که نمی توان 

جزئیات بیشتری بیان کرد.

مقاومت در مقابل تغییر وجود دارد
مهدی بابایی، عضو شورای شهر تهران 
در همیــن رابطــه با بیان اینکه مافیای 
زباله به این شــکلی که در حال حاضر 
بیان می شــود، وجود ندارد، گفت: اگر 
مافیــا زباله ای ایجاد شــده به دلیل بی 
تدبیری مســئولان بوده اســت و گرنه 
با سیاســتگذاری درست، این موضوع 

قابل حل اســت. وی افــزود: مواردی 
کــه در خصوص مقاومــت پیمانکاران 
مشــاهده می کنید طبیعی است. همه 
سیســتم ها همیشه نســبت به تغییر 
مقاومــت می کنند ولی اینکه نام آن را 
مافیای زباله بگذاریم این را قبول ندارم.

آغاز اصاح ساختار پسماند در 
تهران

بابایی با اشــاره به اینکه اصلاح ساختار 
حوزه پســماند شروع شده است، گفت: 
قدم اول توســعه مراکز mrf بوده است. 
در کنار آن هم هوشمندسازی اگر انجام 
شــود میزان حجم زباله خشک داخل 
مخــازن کاهــش پیدا کــرده و به تبع 
احتیاجی به پوشــاندن مخازن نیست. 
عضو شورای شهر تهران با اشاره به اینکه 
یکــی از راه های مقابلــه با زباله گردی 
هوشمندسازی است، افزود: نمونه های 
مشابه هوشمندسازی در تهران توسط 
پیمانکاران فرعی در حال انجام اســت. 
بدین ترتیب مردم درخواســت خود را 
در نرم افــزار ثبت می کنید و متصدیان 
زباله را از درب منزل دریافت می کنند. 

در ایــن مدل زمان حضور را شــهروند 
مشــخص می کند. وی خاطر نشــان 
کرد: کیف پول شــهروندی در ازای این 
زباله ها شــارژ خواهد شــد. هم اکنون 
ایــن موضوع به صــورت موردی انجام 
می شــود. آنچه پیگیر هستیم این است 
که برنامه مرکزی توســط شهرداری در 
حال طراحی است تا آن را به پیمانکاران 
فرعــی ارجــاع بدهیم؛ چــرا که باید 
شــهرداری متولی باشد و ما نمی توانیم 
تبلیــغ یک پیمانــکار بخش خصوصی 

تهران را به صورت عمده انجام دهیم.

مقابله با مافیای زباله با روش های 
جدید

وی در رابطه با ســایر طرح های مربوط 
به ســطل های زبالــه، بیان کرد: اصلی 
ترین کار این اســت که زباله خشــک 
ارزشــمند را از دســترس زبالــه گرد 
خــارج کنید تا این اتفاق جمع شــود. 
بابایــی در پایان گفت: اینکه مردم زباله 
خشک خود را درب منزل با استفاده از 
نرم افزار تحویل متصدی شــوند به تبع 
میزان زباله خشک ارزشمند در مخازن 
کاهش پیدا می کند و شما به صورت زیر 

ساختی با این پدیده مقابله می کنید.

تغییر فرهنگ شهروندی با این 
روش ها

هوشمندســازی در بازیافــت زباله از 
مبدا، توســعه مراکز مدیریت یکپارچه 
پسماند شهری، پوشش سطل های زباله 
برای عدم دسترســی به آن و به نوعی 
ساماندهی پسماند از راه های مهم کوتاه 
کردن دست مافیای زباله از سرمایه های 
شــهر است و با این اقدام شاهد کاهش 
محسوس زباله گردان در شهر خواهیم 
شــد. گرچه ممکن است در ابتدای امر 
مقاومت هایــی صورت گیرد اما با ادامه 
این روند می توان به افزایش درآمدهای 
شــهری و افزایش بازیافت زباله و تغییر 

فرهنگی شهروندی نیز امیدوار شد.

7جامعه
 استعام کارت پایان خدمت 
و معافیت ازطریق پلیس+ 10

ســازمان وظیفه عمومــی فراجا در اطلاعیه 
ای اعــلام کرد: با توجه به هوشمندســازی 
کارت هــای معافیــت و پایــان خدمــت 
ســربازی،کلیه درخواســت های استعلام 
کارت های معافیت و پایان خدمت سربازی 
از طریــق دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی 
)پلیــس+۱۰( انجام می شــود.متقاضیان 
استعلام کارت های معافیت و پایان خدمت 
ســربازی برای ارگان های دولتی ،شــرکت 
هــای خصوصــی و... باید از طریــق دفاتر 
پلیس+۱۰ اقدام کنند و پاســخ استعلامات 
پس از بررسی به نشانی متقاضی ارسال می 
شــود.لازم به ذکر است مشمولان و خانواده 
های آنان برای کســب اطلاعات بیشــتر می 
توانند از طریق پایگاه اطلاع رسانی سازمان 
به نشانی www.vazifeh.police.ir و کانال 
ســازمان در پیام رسان ســازمان به نشانی 
khabaresarbazi@ از آخریــن اخبــار 

مربوطه مطلع شوند.

موج آنفلوانزا تا کی ادامه دارد؟
سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشــت، در پاســخ به این سوال که 
یک بیمــار مبتلا آنفلوانزا می تواند چند نفر 
را درگیر بیماری کند، افزود: اگر کسی قبلًا 
واکســن آنفلوانــزا نزده و یــا قبلًا بیماری را 
نگرفته اســت، می تواند مبتلا شود.شــهنام 
عرشــی در عین حال گفت: البته شــدت و 
درگیری بیماری آنفلوانزا در مقایسه با کرونا 
کمتر است.عرشــی ادامــه داد: انتظار داریم 
همه ســاله موج آنفلوانزا حدود ســه تا چهار 
ماه طول بکشــد، مگر اینکه ســویه جدیدی 
بروز کند.وی افزود: خوشــبختانه سویه ای 
که شــایع است، از ســویه های آنفلوانزا در 

سال های گذشته است.

ارائه راهکاری برای کاهش 
هزینه  حج تمتع سال آینده 

 ســازمان حج و زیارت بســته های متنوع 
اقامتــی برای اعزام زائــران در حج آینده 
پیش بینی کرده اســت.معاون حج و عمره 
سازمان حج و زیارت در این باره گفت: این 
طرح در صورت اختصاص ســهمیه کامل 
اعزام زائر به عربســتان و با توجه به تعداد 
ایســتگاه های پروازی، وضعیت پرواز ها و 
جدول پروازی مورد توافق با کشورمیزبان 
اجرا خواهد شــد.اکبر رضایی افزود: مدت 
اقامت زائر در عربستان در پرداخت هزینه 
به دلیل اجاره موســمی هتل های مکه به 
مقدار کمی تاثیر خواهد داشت.وی گفت: 
مذاکرات با ســازمان هواپیمایی کشوری 
و شــرکت هواپیمایی ایران ایر برای ارائه 
راهکار هایــی کــه به کاهش مدت ســفر 

بینجامد، ادامه دارد.

هشدار نسبت به نبود اورژانس 
اجتماعی در 130 شهر

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی 
ســازمان بهزیستی کشــور گفت: اورژانس 
اجتماعی از سال ۷۸ راه اندازی شده و شروع 
به ارائه خدمات در این زمینه کرد و در حال 
حاضر ضریب نفوذ خط ۱۲۳ در کل کشــور 
پوشــش داده می شــود و در هر نقطه کشور 
که با خط ۱۲۳ تماس بگیرید، همکاران من 
پاسخگو بوده و در صورت لزوم نزدیک ترین 
مرکــز اورژانس اجتماعــی برای مداخلات 
اعزام می شــود.محمدرضا حیدرهایی گفت: 
در حال حاضر تکلیفی که برای بهزیســتی 
در برنامه هفتم توســعه در نظر گرفته شــده 
اســت راه اندازی اورژانس در شهرهای بالای 
۳۰ هزار نفر اســت و قطعا تعداد شــهرهایی 
که فاقد اورژانس اجتماعی هســتند بیش از 
۱۲۰ الی ۱۳۰ شــهر می شوند و ما اگر صرفا 
بخواهیــم اورژانس ســطح ســه هم در این 
شــهرها راه اندازی کنیــم حداقل به ۸ نیرو 
احتیاج داریم و این تعداد را اگر در ۱۲۰ شهر 
فاقد اورژانس ضرب کرده و محاســبه کنیم 
مشخص می شود که به چه تعداد نیروی دیگر 
برای راه اندازی صرفا اورژانس ســطح سه در 
این شهرها نیاز داریم و با شروع برنامه هفتم ما 
با کسری نیرو مواجه خواهیم شد.وی گفت: 
لایحه ای در کمیســیون اجتماعی مجلس 
مطرح شــده است و موضوع تبدیل وضعیت 
پرســنل خرید خدمت اورژانس اجتماعی از 
خرید خدمت به انواع اســتخدام های دولتی 
یا قراردادی یا پیمانی بررســی شد؛ تعدادی 
از نیروها را ما با اســتفاده از لایحه ایثارگری 
تبدیل وضعیت کردیم البته شرط را برای این 
افراد مبنی بر این گذاشته ایم که همچنان در 

اورژانس اجتماعی فعالیت کنند.

تیر خلاص شبکه    های اجتماعی به پیکر 
نحیف یار مهربان

ما فاتحه کتاب را خواندیم
  وحید حاج سعیدی / روزگار 

هویت و تاریخ همه تمدن های پیشرفته و 
غنی وابسته به کتاب و نگارش بوده است. 
کتابخوانی زمینه ســاز فرهنگ است و با 
کتــاب تمدن ها ریشــه می دوانند. دین 
اســلام نیز با ندای »خواندن« از ســوی 
خداوند به پیامبر وحی شــد و در همین 
فرهنگ مقدس اســت که خداوند به قلم 
ســوگند یــاد می کنــد و معجزه آخرین 
فرستادهاش را یک کتاب قرار داده است. 
اما با وجود نقش و جایگاه مستحکم کتاب 
و کتابخوانی در گسترش دانش و فرهنگ، 
امــروزه شــاهد بی مهــری و بی توجهی 
عمیقی نســبت به کتاب هستیم تا جایی 
که تیراژ برخی کتابها به ۳۰۰ جلد و کمتر 
نزول پیدا کرده اســت. کتابخوانی نیز به 
تبــع این بی مهر مهری به یار مهربان، به 
کمترین میزان خود رسیده است و با این 
وجود که سرانه واقعی مطالعه هم در کشور 
چندان مشــخص نیست و نحوه محاسبه 
آن نیز در هاله ای از ابهام است، می توان 
حدس زد که سرانه واقعی مطالعه کتاب در 
کشور عددی جزئی و ناچیز است. هر چند 
عده ای سیر افاق و انفس در فضا مجازی 
یــا حتی قرائت قــران و کتب ادعیه را در 
زمره مطالعه محسوب می کنند ولی باید 
بپذیریم این مدل نگرش تنها پاک کردن 
صورت مساله است و بدون تعارف بپذیریم 
آمار نشــر، تیراژ و کتابخوان های مملکت 
به شــدت کاهش پیدا کرده و دچار رکود 
بی ســابقه ای شده است. دلایل متعددی 
نظیر افزایش قیمت کاغذ و ملزومات چاپ 
و نشر، عدم تمایل ناشران به عقد قرارداد با 
نویسندگان، انتشار کتاب های بی محتوا، 
کپی پیســت بودن برخی کتاب ها، ورود 
برخی بی تجربه ها و سلبریتی ها به عرصه 
نویســندگی، بی انگیزگی نویسندگان به 
نوشــتن به دلیل فقــدان منافع مادی و 
معنوی، رکود فروش کتاب، شتاب ناشی از 
صنعتی شدن جوامع، کاهش درآمد مردم 
و ... در بروز این روند شماره می شوند ولی 
بی تردید افزایش قیمت کتاب، همزمان با 
گسترش شبکه های مجازی را می توان از 
مهم ترین و اصلی ترین دلیل بی مهری به 
یار مهربان در عصر دهکده جهانی قلمداد 
کرد. فضای مجازی به ســبب جذابیت در 
استفاده از جلوه های بصری و امکان ارجاع 
دادن افراد به صفحات مشــابه از جذابیت 
هــای منحصر به فردی برخوردار اســت 
تیــر خلاص را به پیکر نحیف یار مهربان 
شــلیک کرد ولی همین امکان ارجاع به 
صفحات مشــابه از عوامل تشــتت فکری 
محسوب می شوند و تمرکز خواننده را به 
شــدت کاهش می دهد. از سویی تحمیل 
مطالب به خواننده باعث می شود فرد در 
یک حباب اطلاعاتی گسترده قرار بگیرد 
که ماحصل گشــت و گذار در این مزرعه 
اطلاعاتی تنها ۲۰درصد برداشــت است و 
مابقــی هدر رفت زمان و انرژی اســت. با 
ایــن وجود فضای مجازی و شــبکه های 
مجازی جای کتاب و کتابخانه ها را اشغال 
کرده اند و گسترش و محبوبیت شبکههای 
اجتماعی در سالهای اخیر باعث شده است 
که بسیاری از مردم اوقات زیادی از شبانه 
روز را در این شــبکهها بگذرانند تا جایی 
که کتابخوان ها در مترو و اتوبوس و مطب 
پزشــک با ترس و لرز و احتیاط کتاب از 
جیب شان خارج می سازند و مطالعه می 
کننــد! بپذیریم بنیان های ترویج کتاب 
و کتابخوانی از پای بســت دچار سســتی 
ناگــواری شــده و نیازمند بــاز تعریف و 
مرمــت دوباره و چند باره دارند. هر چند 
اقدامــات کوتاه مدت و میان مدتی نظیر 
برگزرای جشــن های امضاء، برنامه کتاب 
باز، مســابقات کتابخوانی و ... در ســطح 
کشــور اجرایی شــده اند ولی باید اذعان 
داشــت یاری به یار مهربان نیازمند عزم 
جدی و ملی است و رقابت با رقبایی چون 
شبکه های اجتماعی، بازی های رایانه ای 
و سایت های اطلاعاتی و ... بسیار سخت و 
زمان بر بوده و نیازمند برنامه ریزی جدی 

و غیر نمایشی است.

سازمان سنجش آموزش کشور:

ثبت نام آزمون سردفتری 
1401 آغاز شد

ســازمان سنجش آموزش کشور با انتشار 
اطلاعیه راهنمای ثبت نام آزمون انتخاب 
سردفتر اسناد رسمی ۱۴۰۱، از آغاز ثبت 
تان متقاضیان برای شرکت در این آزمون 
خبرداد.بر این اساس متقاضیان می توانند 
تــا ۱۵ آبــان ۱۴۰۱ برای ثبت نام در این 
آزمــون اقدام کنند.آزمــون مذکور روز 
جمعه ۲۵ آذر ۱۴۰۱ برگزار خواهد شد.

خبر ویژه

سرپرست معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش از مهلت 
مدیران مدارس برای اظهار نظر و ارزیابی مدارک و مستندات معلمان و مشولان 
رتبه بندی تا پایان همین هفته خبر داد.صادق ســتاری فرد در این باره گفت: از 
روز جمعه، ششم آبان ماه، دسترسی مدیران مدارس را برای اظهار نظر، ارزیابی 
مدارک و مســتندات معلمان و مشــمولان رتبه بندی باز کرده ایم و تا نهم آبان 
ماه، مدارک و مســتندات ۲۳۵ هزار نفر ارزیابی شــد و مدیران مدارس راجع به 
شایســتگی های معلمــان اظهار نظر کردند.وی افــزود: این مهلت تا آخر هفته 
برقرار اســت و مدیران مدارس باید تلاش کنند تا آخر هفته راجع به مدارک، 

مستندات و شایستگی های معلمانی که مشمول هستند اظهار نظر کنند.وی با 
تاکید بر اینکه از امروز دسترســی ارزیابان حرفه ای نیز فعال می شــود تا به طور 
مــوازی هــم مدیران اظهار نظر و هم ارزیابان حرفه ای ورود کنند، گفت: فرصت 
زیادی نداریم و از مدیران مدارس می خواهیم ظرف این چند روز زمان بگذارند 
و تلاش کنند تا بتوانیم ســایر فرایندها را از هفته آینده انجام دهیم.وی افزود: 
می دانیم که مدیران مدارس گرفتاری های دیگری هم دارند، اما اگر می خواهیم 
کار با سهولت بیشتر پیش برود نیاز است که با اقدامی جهادی در این بازه زمانی 

ورود کرده و نسبت به ارزیابی مدارک معلمان اقدام کنند.

رتبه بندی معلمان به کجا رسید؟

تک خبر

خسارت 5 میلیاردی به اقتصاد ایران 
در اثر هر تصادف

رئیس مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ اظهار داشــت: در برخی از 
تصادفات صورت گرفته نمی توان راننده را مقصر دانســت و بخشــی از تصادفات 

نتیجه سهل انگاری عابر پیاده است.
ســرهنگ علی اصغر شــریفی افزود: برخی افراد به پلیس راهور اعلام می کنند 
که چون شــرایط اقتصادی مردم ســخت است پلیس درباره مجازات عدم رعایت 
قوانین رانندگی به مردم ســخت نگیرد اما این حرف و مطالبه اشــتباه اســت زیرا 
تمام سخت گیری های پلیس راهنمایی و رانندگی به مردم برای افزایش آرامش 
ونظم و عدم اتلاف وقت است.وی گفت: سالیانه ۱۷ هزار نفر در اثر تصادف فوت 
می کنند که اگر تعداد آنها را تقســیم بر ۳۶۵ روز ســال کنیم روزی ۵۲ نفر می 
شــود؛ اگر دیه روزانه ۵۲ را بر اســاس نرخ دیه ســالجاری که حدود ۴۰۰ میلیون 

تومان است کنیم عدد بسیار بزرگی می شود. 
علاوه بر رقم بالای دیه، هزینه زیادی هم باید برای تعمیر وســایل نقلیه آســیب 
دیده انجام شــود؛ ســاعت های زیادی و هزینه های زیادی خرج آموزش افرادی 
که در اثر تصادفات فوت کرده اند شــده اســت؛ هزینه زیادی هم برای پوشــاک، 
مراســم ختم و هزینه های جانبی دیگر می شــود که در نهایت از جیب اقتصاد 
ایران خارج شده و آسیب زیادی به کشور وارد می شود.وی افزود: هر فردی که 
در اثر تصادف فوت می کند ۵ میلیارد تومان به اقتصاد ایران خســارت وارد می 
شــود؛ گاهی اوقات فرد فوت شــده سرپرســت خانواده بوده و کل مسیر زندگی 
 اعضای خانواده و بچه ای که دیگر درس نمی خواند و باید کار کند تغییر اساسی 

پیدا می کند.
وی گفت: وقوع برخی آسیب های اجتماعی ناشی از فوت اعضای خانواده در اثر 
تصادف قابل اندازه گیری نیست؛ برخی افراد در اثر تصادف دچار قطع عضو می 
شوند و باید یک عمر با آن شرایط زندگی کنند؛ برخی افراد در اثر تصادف قطع 
نخاع شده و نابینا می شوند و هزینه های زیادی به خانواده خود تحمیل می کنند.

اینفوگرافی 

  با بیماری دیابت آشنا شوید
بر اساس گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دیابت به عنوان یک بیماری شیرین با عوارض تلخ در 

سال ۱4۰۹ به هفتمین علت مرگ در کشور تبدیل می شود و این هشدار برای افرادی است که در معرض خطر ابتلا به 
این بیماری قرار دارند.  / منبع: ایرنا



گوناگون
w w w . r o o z g a r p r e s s . i r 7 ربیع الثانی  1444   2 نوامبر 2022چهارشنبه 11 آبان 1401  شماره پیاپی 2238

                2238 پیاپــی:  شــماره  جعفــری                        آناهیتــا  سیاســت:  ملــک                             وحیــد  مدیرمســئول:  و  امتیــاز  صاحــب 
یوســفی            بهــاره  گوناگــون:  و  اقتصــاد  ســردبیری                       شــورای  نظــر  زیــر  کشــور                    مطبوعــات  تعاونــی  عضــو 
آرا : داود احمــدی                                   جامعــه: مریــم کاظمیــان فــرد                                                                  نفــت و انــرژی: ســعیده کاظمیــان فــرد  صفحــه 
آدرس: تهــران میــدان انقــاب اســامی خیابــان جمالــزاده شــمالی تقاطــع نصــرت  پــاک 275 واحــد 17                                      کدپســتی: 1418844678

                                                     66791365  -  66 گل آذیــن  چــاپ:  و  لیتوگرافــی                             02166126139 دورنــگار:                       66915268  -  66917312 تلفــن: 

کتری ها پس از میلیون ها سال از خواب زمستانی بیدار می شوند با
 دانشمندان از مدت ها پیش می دانستند که باکتری ها قادر به ورود به مرحله 
خواب زمستانی هستند اما فرایند این رفتار هنوز برایشان مشخص نشده بود. 
بررسی های انجام شده نشان می دهد  زمانی که شرایط مساعد می  شود، این 
باکتری  ها می  توانند پس از هزاران یا شــاید میلیون  ها ســال در عرض چند 
دقیقه از خواب بیدار شده و فعالیت کنند. چنین قابلیت قابل توجهی آنها را به 
تهدیدی در قالب باکتری هایی مانند سیاه زخم و همچنین خطر آلودگی در 
پزشکی و صنایع غذایی تبدیل می کند.تا به حال دانشمندان نمی دانستند که 
آیا این موجودات می توانند بدون بیدار شدن از خواب، محیط خود را در خواب 
زیر نظر بگیرند یا خیر. به  ویژه مشخص نبود که هاگ  ها چگونه با سیگنال  های 
محیطی مبهم برخورد می  کنند که شرایط کاملًا مطلوب را نشان نمی  دهند.

آیا هاگ ها چنین شرایط ترکیبی را نادیده می گیرند یا به آن ها توجه دارند؟
به تازگی تیمی مشــترک از محققان دانشــگاه پمپئو فابرا و دانشگاه کالیفرنیا 
سن دیگو در مطالعه جدیدی که در مجله Science منتشر شده است، این 
معما را حل کرده اند. دانشــمندان کشــف کرده  اند که باکتری ها در حالی که 
از نظر فیزیولوژیکی مرده هستند، توانایی خارق  العاده ای برای ارزیابی محیط 
اطراف خود دارند.آنها همچنین دریافتند:هاگ ها از انرژی الکتروشــیمیایی 
ذخیره شده استفاده می کنند که مانند یک خازن عمل می کند تا مشخص 
کند که آیا شرایط برای بازگشت آن ها به زندگی عادی مناسب است یا خیر.

 گورول ســوئل، پروفســور گروه زیست شناسی مولکولی در دانشگاه کالیفرنیا 
سن دیگو، در این رابطه می گوید: این یافته ها، طرز فکر ما را در مورد هاگ ها 

که به عنوان اجســام بی اثر در نظر گرفته می شــدند، تغییر می دهد. ما نشــان 
می دهیم ســلول  هایی که در حالت خواب عمیق قرار دارند، توانایی پردازش 
اطلاعات محیطی را دارند. ما همچنین کشف کردیم که باکتری ها می توانند 
انرژی پتانسیل الکتروشیمیایی ذخیره شده خود را برای انجام محاسبات در 
مورد محیط خود بدون نیاز به فعالیت متابولیک آزاد کنند.تیم محققان آزمایش 
کردند که آیا اســپورهای خفته Bacillus subtilis می توانند ســیگنال های 
محیطی کوتاه  مدتی را حس کنند که به اندازه کافی برای بازگشت به زندگی 
قوی نیستند. آنها دریافتند: باکتری ها می توانند چنین ورودی های کوچکی 
را بشمارند و اگر مجموع آنها به آستانه خاصی برسد، تصمیم می گیرند از حالت 

خواب خارج شده و فعالیت بیولوژیکی خود را از سر بگیرند.

دریچه علم

مهتاب نصیرپور از مسئولان می خواهد مقوله خشکسالی 
را به عنوان معضلی اجتماعی در نظر بگیرند و به آن نگاه 

سیاسی نداشته باشند.
این بازیگر و مدرس تئاتر که دغدغه خشکسالی و کاهش 
منابع آبی کشورمان را دارد، همزمان با روز دهم آبان ماه 
که در ایران باستان به عنوان روز بزرگداشت آب و تجلیل 
از آناهیتا،ایزد بانوی آب ها نامگذاری شده است، دلمشغولی 

خود را درباره مساله خشکسالی بیان می کند.
او که به دلیل این دلمشغولی، در زمینه آب و خشکسالی 
مطالعــات گوناگونی انجــام داده، تاکید می کند آنچه در 
گفتگوی خود با ایسنا مطرح می کند، نظرات شخصی او 
به عنوان یک شهروند ایرانی است که دغدغه  خشکسالی 
را دارد. او در این گفتگو ضمن ابراز تاسف فراوان از خشک 
شــدن دریاچه ارومیه، درباره وضعیــت اضطراری دیگر 
دریاچه ها و رودخانه های کشــورمان همچون زاینده رود، 

دریاچه بختگان و رود کارون هشدار می دهد.  
نصیرپور با تاکید بر اهمیت توجه به مســاله خشکســالی 
می گوید: همه مردم ما به نوعی اهمیت این مساله را حس 
می کننــد. بویــژه با اتفاقاتی که در اطراف مان رخ می دهد 
مانند فرو نشست زمین و خشک شدن بعضی رودخانه ها 
و دریاچه ها همه متوجه شــده ایم مســاله خشکسالی در 
کشور ما مقوله ای است بسیار مهم که باید به آن توجه کرد.
او با ابراز تاســف از ســرعت گرفتن روند خشکسالی ادامه 
می دهد: باید برای حل این مســاله برنامه های بلندمدتی 
داشته باشیم تا دست کم روند این ماجرا کند شود. خشک 
شدن دریاچه ارومیه، نتیجه اتفاقی است که در کشور ما در 
حال وقوع است. زیرا ایران ما با خشکسالی مداومی رو به 
رو است و شرایط بارش در در سرزمین ما نسبت به مناطق 
اطراف مان متفاوت است. این بازیگر اضافه می کند: با توجه 
به افزایش جمعیت کشــورمان در نیم قرن اخیر، مســاله 

خشکسالی از این نگاه هم بسیار مهم است چون متاسفانه 
ســاز و کاری برای تامین امکانات مورد نیاز این جمعیت 
نداریم. از سوی دیگر تراکم جمعیت در کلان شهرها و کم 
شدن ساکنان روستاها، مشکلات عمده و عدیده ای را در 
کلان شهرها ایجاد می کند. چون در این نواحی، شرایطی 
برای کنترل مصرف آب و سیستم کارآمدی برای فاضلاب 
نداریم. بنابراین طبیعی است که با ازدیاد جمعیت، مصرف 
آب بالا می رود. از سوی دیگر ، با کاهش بارش های سالیانه 
و ســفره های زیرزمینی آب و خشــک شدن دریاچه ها و 

رودخانه ها مواجه هستیم.
او با اشاره به کارامد بودن روش نیاکان مان برای حفظ منابع 
آبی ادامه می دهد: به دلیل تبخیر بیش از حد آب، بخشی 
زیادی از آب های سطحی را از دست می دهیم. در حالیکه 
پیشینیان ما متوجه شده بودند تبخیر آب، باعث کاهش 
آب سفره های زیرزمینی می شود. به همین دلیل به جای 
گســترش آب در سطح زمین، سیستم قنات را راه اندازی 
می کردند که به کمک آن ،آب را از سطح زمین به زیرزمین 

می بردند تا از تبخیر آب ها جلوگیری کنند.
این هنرمند ابراز تاســف می کند: ما کل این ســازو کار را 
کنار گذاشــته ایم و برعکس رفتار می کنیم. به طوری که 
در ۴۰، ۵۰ ســال اخیر به سدســازی روی آورده ایم. حال 
آنکه با ســاخت ســد، گویی آب را در دیسی بزرگ پهن و 
به ساحت آسمان پیشکش کنیم. معلوم است که این آب 
خیلی راحت تر و سریع تر تبخیر می شود. از طرف دیگر، به 
جای حفظ بستر رودخانه ها که در شکل اولیه خود سبب 
نگه داشتن سفره های زیرزمینی می شده، این مسیرها را 
هم از بین برده ایم و به جای آن ســدهایی ســاخته ایم که 
کاملا برخلاف راه حلی بود که اجداد ما پیدا کرده بودند.

این مدرس تئاتر، گســترش سدســازی را ناشی از تقلید 
از غرب می داند و توضیح می دهد: نظر شــخصی من این 
است که دلیل این تغییر رفتار، تقلید از رفتار غربی هاست. 
در حالیکه منطقه ما متفاوت اســت. فراموش نکنیم که 
ایران یک فلات است و سطح خاک ما با دریا فاصله بسیار 
دارد. از ســوی دیگر اطراف کشــور ما کوه هایی قرار گرفته 
که ســبب شده شرایط کشــور ما حتی با همسایگان مان 
مانند ترکیه، ارمنســتان و آذربایجان تفاوت بسیار داشته 
باشــد و باید برای این مرز و بوم، یک راه حل ویژه در نظر 
می گرفتیــم. نباید راهکارهای غربیان را دنبال می کردیم 

که کاملا برای وضعیت کشور ما اشتباه بود.

ح شد: به منظور بزرگداشت آب مطر

هشدار مهتاب نصیرپور درباره یک وضعیت اضطراری

چهره ها 

عکس روز 

گردشگران خارجی در اصفهان/ منبع : ایرنا

خانه داروغه، جاذبه ای متفاوت 
در شهر مشهد

وقتی به مشهد سفر می کنید می توانید در کنار 
زیارت حرم امام رضا به سراغ جاذبه های تاریخی 
همچون خانه تاریخی داروغه مشــهد هم بروید؛ 
یکی از خانه های قدیمی مشهد که می خواهیم 

برای تان در موردش بگوییم.
بازدید از خانه تاریخی داروغه می تواند برنامه ای 
متفاوت در ســفرتان به دیار ضامن آهو باشــد. در 
شــهر تاریخی مشهد، خانه های باستانی بسیاری 
وجود دارد که در طول ســالیان مرمت شــده اند 
و نقــش مهمــی در انتقــال تاریخ کهن مشــهد 
برعهده دارند. خانه تاریخی داروغه مشــهد یکی 
از جاذبه های گردشگری مشهد به شمار می رود، 
کــه با معماری زیبا و عجیب خود، چشــم انتظار 
گردشــگران است. با ما در ادامه این مقاله همراه 
باشید تا بیشتر با جاذبه های خانه تاریخی داروغه 

مشهد آشنا شوید.
خانه تاریخی داروغه مشهد که یکی از جاذبه های 
گردشگری و دیدنی شهر مشهد به حساب می آید، 
در اواخر سلســله قاجار به دستور آخرین داروغه 
شهر ساخته شد. یوسف خان هراتی اولین رئیس 
نظمیه پس از دوران مشــروطه دستور داد تا این 
خانه زیبا و مجلل را به منظور اســتفاده شــخصی 
و پذیرایی از مهمان ویژه بســازند. یوســف خان 
چند سالی در این خانه زندگی کرد و سپس این 
خانه تا سال ۱۳۶۰ در اختیار ورثه او قرار گرفت.

در ســال ۱۳۶۶ شمسی هیئت روستای شهیدیه 
میبد یزد، ملک تاریخی داروغه را از ورثه سازنده 
آن، خریــداری کــرد و تا مدت ها از این خانه برای 
برگزاری مراسم مذهبی استفاده می کردند. اندک 
اندک این مکان تاریخی به فراموشی سپرده شد 

و در معرض نابودی کامل قرار گرفت.
پــس از ایــن دوره، خانه تاریخی داروغه در زمان 
نوســازی و بهسازی شهر مشهد، در سال ۱۳۸۱ 
شمسی با شماره ثبت ۶۳۵۷ به عنوان یکی از آثار 
ملی ایران به ثبت رسید. این بنای تاریخی در سال 
۱۳۹۱ توسط شهرداری منطقه و شرکت عمران 
و مسکن ســازان ثامن بــا مبلغ ۳۷ میلیارد ریال 
خریداری شد و مورد مرمت و بازسازی قرار گرفت.

گردشگری

سعدی علیه الرحمه و حلوای 
مجانی خودروسازان!

  به  قلم وحید حاج سعیدی
از شــما دوســتان جان چه پنهــان هر از گاهی 
اوقات برخی از متولیان امر به ویژه عزیزان حوزه 
صنعت مفخم خودروســازی اظهارات و نظراتی 
از خودشــان ســاطع می کنند که در دکان هیچ 
عطــاری پیدا نمی شــود و با منطق هیچکدام از 
علمــای متقــدم و متاخر و دانشــمندان معاصر 

همپوشانی ندارد. 
یعنی اینطور در ذهن متبادر می شــود یک عده 
اصلًا در این مملکت زندگی نمی کنند! بازار نمی 
روند و خرید نمی کنند! از قیمت ها و درآمد مردم 
خبــر ندارند! اصلًا باور نمی کنند که یک معلم با 
۲۹ سال سابقه هنوز حکمش به ده میلیون تومان 
نرســیده است و باید برای خرید یک پراید دسته 
دوم ۲۰ ماه تمام حقوقش را پس انداز کند! اصلًا 
شــاید مثل پراهلاد جانی، مرتاض هندی زندگی 
می کنند که ادعا می کند هفتاد ســال اســت نه 
چیزی خورده و نه چیزی آشــامیده است و فقط 

از شهد آسمانی تغذیه می کند!
مشــت نمونــه خــروار فرمایشــات عزیــز دل 
خودروســازان و فخر عالم قطعه ســازی، جناب 
حــاج محمدرضا نجفی منش بزرگــوار، رییس 
انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور که 
خیلــی جدی و بدون اینکــه حتی لبخند بزنند 
افاضــات فرمــوده اند قیمت خودرو باید ۲۵ برابر 
شود، خودروسازان حلوای مجانی توزیع می کنند 
و این قیمت خودرو به معنای قرار دادن بیســت 
سی میلیون تومان پول در داخل داشبورد خودرو 

است و قس علی هذا ... 
حقیقت امر ما وقتی تیتر مطلب را خواندیم اول 
فکر کردیم عزیزی پای در پای افزار طنزنویســی 
کرده و خواسته در این ایام گرانی و تورم با خلق 
الله مطایبه کند! بعد که مطلب را کامل خواندیم و 
متوجه شدیم کاملًا جدی نوشته شده است، گمان 
بردیم جوانکی کم تجربه، خامدستانه و از روی نا 
آگاهی نکاتی را در باب صنعت خودروسازی کشور 
بیان نموده است. اما با دیدن تمثال مبارک حاج 
محمد رضا دریافتیم خدا را شکر، موی سفید بر 
سر مبارکشان دویده و سرد و گرم روزگار چشیده 
اند و قطعاً با دو دو تا چهارتای اقتصاد بیشــتر از 
من و شمایی که حقوق مان زیر ده میلیون است، 

آشنایی دارند! 
آقا و خانم محترمی که شــما باشــید ما چیزی 
برای پنهان کردن از شــما نداریم. سعدی که نور 
چشــم و تاج ســر همه ما فارسی زبانان است ولی 
امروز عجالتاً کاری به فرمایشــات شــیخ اجل در 
خصوص سنجیده سخن گفتن نداریم که فرموده 
اند: »ســخن دان پرورده پیر کهن بیندیشد، آن 
گه بگوید سخن« ولی مومن این را هم بگو ایران 
خودرو و ســایپا ۲۵ هزار نیروی سفارشــی مازاد 
دارند و تعداد شاغلان ایران خودرو و سایپا ۵ برابر 
کره ای و ژاپنی ها است! بفرمائید آیا مسئولان این 
دو شرکت با کلمه بهره وری آشنایی دارند؟ اصلًا 

به مقوله سوء مدیریت اعتقاد دارند؟  
شــما که صحبت از ضرورت رقابت و اقتصاد آزاد 
و خارج کردن قیمت از دســت دولت می کنید 
بفرمائید در کجای دنیا زه بغل در خودرو آپشــن 
محســوب می شود؟ کدام خودرو بعد از تصادف 
با یک گاری به دو قســمت نامســاوی تقسیم می 
شــود و کشته شــدگان را باید با کاردک از روی 
زمین جمع کرد؟ اکثر مواد اولیه خودرو به ویژه 
فولاد داخل کشور تولید می شود، چرا همه چیز 
را با دلار ۳۰ هزار تومانی مقایسه و محاسبه می 
کنیــد؟ آیا از میــزان دلارهای دولتی و وام های 
چند هزار میلیاردی کم بهره این شرکت ها خبر 
دارید؟ با این همه حمایت و جبران خســارت از 
جیب مردم این دو شرکت بعد از چهل هنوز راه 
نیفتــاده اند و تاتی تاتی می کنند! مهندس جان 
دنیا را با ما و ما را با دنیا قیاس نکنید. اگر همین 
امروز دلار به هزار تومان برسد باز هم خودروسازان 
قیمت ها افزایش می دهند، چون به جبران زیان 
از جیب مردم عادت کرده اند! خودتان هم خوب 

می دانید... 

؛ توسط انتشارات هوشمند تدبیر

کتاب روز شمار تاریخ مطبوعات 
ایران منتشر شد

کتــاب روز شــمار تاریخ 
مطبوعــات ایران با تالیف 
و گــرد آوری الهه اردلانی 
توسط انتشارات هوشمند 
تدبیر منتشرشد.تاب »روز 
شــمار تاریــخ مطبوعات 
ایران« نوشته الهه اردلانی 
توسط انتشارات هوشمند 
تدبیر منتشر شد. این کتاب طی ۱۴ سال کارتحقیق 
در زمینه تاریخ مطبوعات به رشــته تحریر درآمد 
و مقدمه آن به قلم گیتا علی آبادی اســت.در این 
کتاب بــه وضوح اهمیت ویژگی خاص مطبوعات 
به عنوان یک فرهنگ مکتوب پایدار و ماندگار که 
نقشــی مؤثر در اطلاع رســانی، آموزش، پیدایش 
و گســترش وقایع و تحــولات فکری، اجتماعی و 
سیاســی دارد، به چشــم می خورد. امانتداری در 
انتقــال مطالــب از منابع موثق و نگاهی وســیع و 
تاریخ پژوهانه علمی از ویژگی های این کتاب است.

کتابکده

طنز

ک به بهره برداری رسید ک به بهره برداری رسیدزورخانه شهرداری ارا زورخانه شهرداری ارا

در ششمین روز از هفته فرهنگی اراک، در مراسمی با حضور استاندار مرکزی، معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری، شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر، شهردار بعلبک لبنان ، فرماندار 
شهرستان اراک و جمعی از ورزشکاران اراکی، زورخانه شهرداری اراک در زمینی به مساحت 
۷۰۰ مترمربع و با اعتباری بالغ بر ۷۰ میلیارد ریال به بهره برداری رســید .شــهر اراک علاوه بر 
این زورخانه در حال حاضر زورخانه متقین اراک ، راه آهن و پوریای ولی در شــرکت ایرالکو و 

یکی از بانکهای این شهر زورخانه هایی را برای توسعه ورزش زورخانه ای دارد .

 اولین میزشطرنج نمایشی اراک
در پارک شطرنج کوی صنعتی احداث شده است

به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اراک، حســین زندیه وکیلی،  در آئین 
بهره برداری از پارک موضوعی شــطرنج واقع در کوی صنعتی اراک گفت: با اینکه منطقه یک 
اراک از ســبزترین مناطق این شــهر به شــمار می رود، اما تاکنون پارک موضوعی در این منطقه 
وجود نداشت، از این رو با برگزاری اولین جلسه کمیته فنی شورای منطقه در اوایل دیماه سال 
گذشته و به دنبال تاکید شهردار اراک مقرر شد پارک شطرنج شهر در این محدوده احداث شود.
وی ادامه داد: با اینکه این پارک نزدیکی بسیاری به محور اصلی عبور خودروها در شهر دارد، اما 
صدایی مزاحم ورزشکاران در پارک نخواهد شد، چرا که بافت سبزی که این پارک را دربرگرفته 
است، مانع از این اتفاق شده است؛ این محدوده پیش از این مکانی متروکه و محل بزه بود، اما 
با احداث پارک شطرنج در این محدوده علاوه بر ایجاد یک پارک موضوعی در راستای کاهش 

معضلات اجتماعی نیز گام برداشتیم.
شهردار منطقه یک اراک با بیان اینکه با کمک سازمان فرهنگی، ورزشی و اجتماعی شهرداری 
حدود ۱۸ میز مســابقاتی شــطرنج در فضای پارک نصب شــده است، گفت: رنگ آمیزی، فضای 
سبز و نورپردازی پارک نیز با کمک سازمان سیما، منظر و و فضای سبز شهرداری انجام شده 
است، همچنین اولین میز شطرنج نمایشی در اراک نیز در محل این پارک احداث شده است.

زیرساخت های ورزشی اراک را تقویت می کنیم
شــهردار اراک گفت: رویکرد شــهرداری تقویت زیرســاخت های ورزش شهر اراک است، لذا در 
نظر داریم پس از اجرای زمین های چمن در ســطح شــهر، ســالن های ورزشــی مناسبی را در 

محلات این کلان شهر ایجاد کنیم.
بــه گــزارش اداره ارتباطات و آمپر بین الملل شــهرداری اراک، دکتر علیرضا کریمی  در آئین 
افتتاحیه زمین های چمن مصنوعی پارک آزادی و کوی ولی عصر )عج(، اظهار کرد: ســازمان 
فرهنگی ورزشی و اجتماعی شهرداری تا کنون هفت پارک و زمین چمن فوتبال را آماده کرده 

است و احداث چهار زمین چمن را نیز در دستور کار خود قرار داده است.
وی افزود: در هفته فرهنگی اراک، امروز به قهرمانان و پهلوانان اختصاص داده شده است و به 
همین مناســبت مجموعه فعالیت هایی ورزشــی تدارک دیده شــده که بهره برداری از دو زمین 

چمن مصنوعی واقع در پارک آزادی و شهرک ولی عصر )عج(، از آن جمله است.
شهردار اراک ادامه داد: در ادامه برنامه های افتتاحیه، پروژه های پارک شطرنج در کوی صنعتی 
و پیست دوچرخه سواری تریال در بلوار دولت، همچنین زورخانه شهرداری واقع در پارک پنج 

مرداد به بهره برداری خواهد رسید.
کریمی تاکید کرد: رویکرد شــهرداری تقویت زیرســاخت های ورزش شــهر اراک است، لذا در 
نظر داریم پس از اجرای زمین های چمن در ســطح شــهر، ســالن های ورزشــی مناسبی را در 

محلات این کلان شهر ایجاد کنیم.
وی خاطرنشان کرد: پروژه زورخانه شهرداری به مساحت ۷۰۰متر مربع با هفت میلیارد تومان 
اعتبــار، پــارک تریــال بــا هزینه ای بالغ بر یک میلیارد تومان، پارک شــطرنج در ۱۵۷۰ متر با 
هزینــه ای بالــغ بــر ۱.۵ میلیارد تومان و زمین چمن کوی ولی عصر )عج( و پارک آزادی نیز در 

مجموع با دو میلیارد تومان اعتبار اجرا و به بهره برداری رسیدند.
شهردار اراک تاکید کرد: اقداماتی که در حوزه های ورزشی در یک سال اخیر در شهرداری رخ 

داده است، مساوی با تمام ادوار گذشته بوده است.

ک در زمینی به مساحت 700 مترمربع و با اعتباری بالغ بر 70 میلیارد ریال به بهره برداری رسید . زورخانه شهرداری ارا


